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БИІКТІК НЕМЕСЕ «ЕСКЕРТКІШ БОП 
ТҰРЫП КЕТЕР МЫҚТЫЛАР!»

БЕТ

6

ӘРҚАШАН 
КҮН СӨНБЕСІН!

ХАЛЫҚ ТАҢДАҒАН ҚЫРЫҚ БЕС

ТАЗЫ ЖЕТЕКТЕГЕН ТАРЛАН

ЖЕМҚОРЛЫҚҚА ҚАРСЫ 
КҮРЕС КҮШЕЙЕДІ

�ткен жексенбіде, 5 �арашада ел тари хын да ал�аш рет аудандар мен облысты� ма�ызы 
бар �алаларды� әкімдерін сайлау �тті. Президентті� бастамасымен �ол�а алын �ан аудан-
�а ла әкімдеріні� тікелей сай лауы мемлекеттік бас�аруды орталы�сыз дандыру�а ба�ыт-
тал  �ан саяси реформалар процесіні� ма�ызды кезе�і саналады. Ол сондай-а� аза-
маттарды� жер гілікті биліктегі шешім �абылдау�а �атысу м%мкіндіктерін ке�ейтеді. Себебі 
халы� сай ла �ан әкім елді� %ніне �'ла� т%реді, �з сайлаушыларыны� 'станымын бас-
шылы��а алу�а тиіс.  

Президент (асым-Жомарт То�аев талан тымен әлемді мойындат�ан әнші 'лымыз Димаш 
('дайбергенге тазы к%шігін тарту етті. 0нші б'л �уанышы туралы  әлеуметтік желідегі 
пара�шасында жазды.  

Мемлекет басшысы Cыбайлас жем �ор-
лы��а �арсы іс-�имыл агенттігіні� т�ра �асы 
Асхат Ж'ма�алиды �абылдады.  

Президентке Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
қызметтің биылғы 10 айда атқарған жұмысының 
нәтижелері ж�нінде баяндалды.

Осы уақыт ішінде елімізде жемқорлыққа қа-
тысты 1 500-ге жуық қылмыс тіркеліп, 1 100-ден 
ас там адамның ісі әшкереленді. Оның 158-і – түрлі 
деңгейдегі басшылар.

Сотқа мыңнан астам іс жолданып, 282 миллиард 
теңге шығын �телді.

Сонымен қатар агенттік т�рағасы 2022 жылдан 
бері бюджетке және квазимемлекеттік сектор 
субъектілеріне құны шамамен 857 миллиард теңге 
болатын мүлік активтері мен қаржы қайтарылғанын 
айтты.

Президентке бірқатар қылмыстық істі тергеу 
амалдарының барысы ж�нінде мәлімет берілді.

Бұдан б�лек, Асхат Жұмағали Мемлекет бас-
шысына жемқорлықтың алдын алу жұмыстары 
ту ралы есеп берді.

Сыбайлас жемқорлық тәуекелдері картасын 
жүзеге асыру аясында тапсырылу мерзімі кешіктіріл-
ген, қаржы жымқыру қаупі бар әлеуметтік нысандар 
құрылысына мониторинг жүргізіліп жатыр. Агенттік 
еліміздің барлық �ңірі бойынша жалпы бюджеті 2,44 
триллион теңгені құрайтын осындай 156 нысан бар 
екенін анықтаған.

Азаматтық қоғаммен �зара тығыз қарым-
қатынас орнату арқылы «Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы волонтерлік» жобасы іске асырылуда. Қазір 
жемқорлықтың белең алуына бейжай қарамайтын 
2 мыңнан астам азамат бұл бастамаға атсалысып 
жатыр.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев жем-
қор лыққа қарсы іс-қимылды және алдын алу шара-
ла рын күшейтуге бағытталған жүйелі жұмысты 
жал ғастыру ж�нінде бірқатар нақты тапсырма берді.
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ПАРТИЯЛЫҚ ЖАУАПКЕРШІЛІККЕ 
ТАРТЫЛДЫ

Кеңес т�рағасы, Мәжіліс де-
путаты Ерлан Саиров осыдан бір 
ай бұрын Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев «Қоғамдық ба-
қылау туралы» заңға қол қой-
ғанын және бұл құжат барша 
аза  маттың мемлекет ісін бас қару-

ға араласу мүмкіндігін кеңейт-
кенін атап �тті.

«Сыбайлас жемқорлыққа 
қар сы күрес – құқық қорғау ор-
ган дарының ғана емес, бұл барша 
азаматтың миссиясы. Егер біз 
мемлекеттік органдарды бақы-

ламайтын болсақ, эконо ми каның 
жекелеген салалары немесе елдегі 
�зге де процестер үшін жауапкер-
шілікті �з мой ны мызға алмасақ, 
онда біз бел сенді әрі әділ қоғам 
құра алмай мыз. Құзыретті орган-
дар ен жар лық танытатын болса, 
оларды әрдайым қамшылап оты-
ру керек. Бүгін айтылған фактілер 
құқық қорғау органдары үшін 
әдіс темелік құралға айналады. 
>р факті бойынша мұқият тек-
серу жүргізу қажет», – деді кеңес 
т�рағасы.

АХУАЛЫҢ ҚАНДАЙ, 
АНИМАЦИЯ?

Анимация — суреттерге жан біті-
ретін �нер т%рі. Б'л �нер со��ы жыл-
дары кенжелеп �алды. К�рер мен 
тек шетелдік мультфильмдер ді� 
аудармасын �ана тамашалап отыр. 
Ал отанды� �нім ара-т'ра �ы ла� 
бергені болмаса, к�птеп т%сі ріліп 
жат�аны бай�алмайды. Ани мация 
ауылында ж%ргендер де бірен-саран 
�ана. Б'л жанкешті жан дарды� е�-
бегі неге к�п к�рін бейді? «М'з ба ла�» 
пен «К%лтегін дей» мультфильмі 
сия�ты к�рермен к�зайымына ай-
налар д%ние бар ма? Б'�ан маман-
дар ды� к�з�арасы �андай? 

НАУҚАН ҚАЛАЙ �ТТІ?
Орталық сайлау комиссиясы 

аудандар мен облыстық маңызы 
бар қалалар әкімдерін сайлаудың 
қоры тындыларын шығарды. Бұл 
сайлау пилоттық режимде �тіп 
отыр. Яғни, ол әзірге еліміздегі 
бар лық аудан-қаланы жаппай 
қам ты ған жоқ. Ізашар бастама 
ая сын да жергілікті жұртшылық-
тың �кілдері ретінде облыстық 
мәслихат депутаттарына әр �ңір-
дегі тұңғыш сайлау �тетін елді 
ме кендерді �з бетінше таңдауға 
мүмкіндік ұсынылды.

Нәтижесінде, облыстардың 
мәслихаттары осы сайлауды �т-
кізу үшін пилоттық 42 аудан мен 
3 об лыстық маңызы бар қаланың 
тізбесін бекітті.

Тарихта қалатын бұл науқан-
ның жүгі жеңіл емес еді. Оны 
ұйым дастыруға 1 553 сайлау ко-

мис сиясы жұмылдырылды. Оның 
арасында 17 облыстық, 3 қа ла-
лық, 42 аудандық және 1 491 учас-
келік сайлау комиссиясы бар. 

Сайлауға дайындық аясында, 
сайлау комиссия ларына құқық-
тық, әдістемелік және ұйымдас-
тыру шылық к�мек к�рсету үшін 

т�рағасының �зі бастап, Орталық 
сайлау комиссиясы �ңірлерді 
аралады. Жаппай елге таратпас 
бұрын пилоттық жобаны жетіл-
діріп, практикалық кейстерді 
пы сықтай түсу үшін түрлі ұсыныс, 
тілектер жинады.

(Жалғасы 4-бетте)

«Достар, танысып қойыңыздар, бұл – менің 
жаңа досым. Табиғаттың бұл ғажабын, яғни тазы 
күшігін маған Қасым-Жомарт Кемелұлы сыйлады.

Тазы – біздің ұлтымыз үшін құндылық, бабадан 
қал ған «Жеті қазынаның» бірі. Қазіргі күні Қазақ-
стан да тазыны сақтап қалуға және халықаралық 
дәре  жеде мойындауға баса к�ңіл б�лініп жатқаны 
қуан тады. Себебі бұл қазақы тұқым тән сұлулығы-
мен, ұстам дылығымен ерекшеленеді және менің 
бай    қауымша, �те ақылды келеді. Ата-бабамыз тазы-
ны қастерлеп, жақсы к�рген. Бұл ит киіз үйге еркін 
кі  ре алған, бұл оның тазалығын білдіреді. «Тазы» 
атауы парсы тілінен енген, мағынасы – «шапшаң», 
«епті».

Осындай баға жетпес сыйлық үшін Президен-
тімізге алғыс айтамын! Тазының атын «Ғарышкер» 
деп атадық», – деп жазды ол �з парақшасында.

Президенттің сыйлығына Димаштың ерекше 
қуанып, риза болғанын айта кеткен ж�н. Жалпы, 
қазақтың тазы тұқымын әлемдік деңгейде насихат-
тауға Димаштың үлкен үлес қосары с�зсіз. Жер-

жаһанды жауһар �нерімен тәнті еткен күміс к�мей, 
жез таңдай дарынды ұл ұлтымыздың дәуір лерден 
жеткен құндылықтарын дәріптей түсіп, дүние жүзіне 
даңқын жаймақ. Бұл да болса Мемлекет басшысы 
айтып жүрген креативті индустрияның бір үлгісі деп 
бағалауға болады. Димаштың бұл қуа нышына халық 
та қуануда. Оны осы жаңалыққа жазып қалдырған 
тілектес комментарийлерден к�руге болады. Желі 
қол данушыларының бірі: «Бұл жерде Димаш қолға 
алған іс нәтижесін беретінін ескеріп, дүниежүзіндегі 
беделін пайдаланып, қа зақтың тазысын да жарна-
малап, танытсын деген Президенттің ішкі ойы бар 
деп есептеймін. Сон дықтан бұл мемлекеттік тап-
сырма деп қа былдап, Димашжан қазақтың тілі, 
дом  бырасы, �нері мен бірге тазысын да, әдет-ғұр-
пын да на си хаттайтын болады» деп жазса, енді бірі: 
«Қа зақ «құ май та зысы»  алғыр келеді. Елі  міздің осы 
тазы  сына таласып жүргендер к�п. Сон  дық тан Ди-
маш  тың ұлттық құндылықтарымызды әлем ге паш 
ет кені керек. Дұрыс сыйлық! Құтты болсын!» деп 
тілегін білдірген.

Мердігерлер мемлекет тік субсидияны негізсіз ала ды, 
т'р�ындар жол са па сына жиі ша�ымданады, ал мемлекеттік 
органдар сы байлас жем�орлы�ты� ал дын алу ж'мысына 
�а�аз ж%  зінде �ана �арайды. Осы және �зге де мәселелер 
Орал �а ласында �ткен «AMANAT» пар тиясы жанын да�ы 
Сыбайлас жем�орлы� �а �арсы іс-�имыл ж�ніндегі рес-
публикалы� ке�есті� к�ш пелі отырысында тал �ы ланды. 

Астана �аласында�ы 7лтты� академия-
лы� кітапханада «Биіктік» атты әдеби сазды 
кеш �тті. (аза�ты� т'��ыш бард а�ыны, 
композитор Табылды Досымовты еске алу 
кешін а�ынны� жары (арлы�аш Ибатова 
мен баласы Абыл Аяш'лы және а�ынны� 
ізбасарлары мен замандастары 'йым-
дастырды.

Таби�ат тосын �'былыстар�а толы. 
0сіресе, к�к ж%зіндегі ерекше �'былыстар 
адамзат�а �ашанда ж'мба�, �ашанда 
�ызы�. Кеше, �арашаны� 5-інен 6-сына 
�ара�ан т%ні �аза�станды�тар республи-
каны� солт%стік, шы�ыс және орталы� 
айма�тарынан теріскей ш'�ыласына куә 
болды. 
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СЕНІМГЕ 
НЕГІЗДЕЛГЕН ДИАЛОГ

САЯСАТ

Мемлекет басшысы асым-Жомарт 
То�аев әр жыл�ы аза�стан хал�ына арна�ан 
Жолдауларында кәсіпкерлік саласын дамыту 
ба�ытын назардан тыс �алдыр�ан емес.

Наурызбек САРША

 Ол �з с�зінде экономикалық саясаттағы кәсіп-
керлердің р�лін атай келе: «Экономика мен еңбек 
нарығының қозғаушы күші – шағын және орта кә-
сіпкерлік болуы тиіс», – деді.  Осы ретте мемлекеттің 
кәсіпкерлікті дамыту ж�ніндегі саясатын жүзеге 
асыра отырып, «Даму» кәсіпкерлікті дамыту қоры» 
акционерлік қоғамы бизнеске, оның ішінде кәсібін 
жаңа ашқандарға мемлекеттік қолдау к�рсетудегі 
жұмысын белсенді жалғастыруда. Қор құрылған 
кезден бастап Қазақстан бойынша жалпы несие 
сомасы 11,4 триллион теңге болатын 197 мыңға жуық 
бизнес жобаны қолдаған.

Кәсіпкерлікті ынталандыру ел экономикасы 
дамуының серпінді ілгерілеуіне ықпал етеді. Мемле-
кет тарапынан қолдау к�рсетудің нәтижесінде отан-

дық тауарлар мен қызметтер �ндірісі дамып, халық-
ты жұмыспен қамту саны артып, тауарлар импорты 
азая бастағаны байқалады.

Осыған байланысты «Даму» қоры бұқаралық 
ақпарат құралдарының �кілдерін тарта отырып, Ас-
тана қаласы бойынша мемлекеттен қолдау алып, 
бүгінде  сәтті жұмыс істеп, ел экономикасын дамы-
туға үлес қосып жүрген кәсіпорындарда баспас�з 
турын ұйымдастырды.

 «Даму» қоры Астана қаласы филиалының 
басшысы Светлана Назарюк кәсіпкерлікті дамыту 
қоры екінші деңгейлі банктер арқылы жеңілдікпен 
кредиттеу, бизнесті дамытуға б�летін кредиттің 
сыйақы м�лшерін субсидиялау, банк алдындағы 
кепілзаты жетпеген жағдайда жартылай кепілдеме 
беру қызметі кіретінін атап �тті.

«Кәсіп бастайтын және кеңейтетін іскер азамат-
тарды тиімді шарттармен қолдап, экономиканы 
әртараптандыруға, �нім шығаратын кластер құруға, 
жоғары технологиялық �ндіріс дамытуға үлес 
қосамыз. Астана қаласы әкімдігінің демеуімен 
шағын және орта кәсіпкерлік ілгерілеп, кәсіпкерлер 
қолдау шараларын сезінуде. Сондай кәсіпкерлік 
нысандарының жұмысымен танысамыз», – деп 
пресс-турдың негізгі мақсатымен таныстырды.

Елордада бизнесті қолдау және дамыту бағдар-
ламасы іске қосылғалы кәсіпкерлердің 7,6 мың 
жо басын субсидиялауға 759,8 миллиард теңге қарал-
ды, ал 4,4 мың жобаны кепілдендіруге 68,2 миллиард 
теңге б�лінді. Бұл – �те ауқымды әрі маңызды к�р-
сеткіш. >йткені қордан қолдау тапқан жобалардың 

ар қасында қаншама жұмыс орны құрылып, бас қа-
ла ның қазынасына түсетін салық м�лшері артқаны 
анық.

Алдымен �ндіріс аумағында орналасқан «АРКО 
ГРУПП 2011» ЖШС-ның �ндірістік цехына барып, 
на рыққа сусабын түрлерін шығаратын �ндіріс 
орнымен таныстық. Компания басшысы Аслан 
Смаилов �ндірісте 7 адамды тұрақты жұмыспен 
қамтып отырғанын айтты. 

«Жұмысшылар 300-500 мың аралығында жалақы 
алады. Компанияның жылдық тауар айналымы – 400 
миллион теңге. Біздің �нім ассортиментіне 20-дан 
астам тауар атауы кіреді. Олар: жуу және тазалау 
құралдары, сұйық крем-сабын, кір жуғыш ұнтақтар, 
мата жұмсартқыштар, сондай-ақ автохимия. «Даму» 
кәсіпкерлікті дамыту қорынан жеңілдік алып, 
кәсіпті кеңейтіп, �зіміздің �ндірістік базамызды 
құрдық.  Істі қолға алған жылы First Heartland Jusan 
Bank арқылы 21 пайызбен қарыз алдық. Lрине, 
екінші деңгейлі банктердің кәсіпкерлерді кредиттеуі 
маңызды. Бірақ пайыздық ставкасының жоғары 
болуы к�п кәсіпкерлерге �те ауыр болады. Сосын 
«Даму» қорына жүгініп, 15 пайызын субсидиялауға 
мүмкіндік алдық. >ндірісті кеңейту үшін Halyk Bank-

тен кредит алдық. Мұны да қордың субсидиялауына 
жүгіндік. С�йтіп, «Даму» арқылы дамудың жолын 
тауып келеміз. Ендігі мақсат – �ндірісті автомат-
тандыру. Бұл бойынша да қорға арқа сүйейміз», – 
дейді серіктестіктің директоры.

Одан кейін Астана қаласында �ндіріске керекті 
бетперде шығаратын алғашқы компания MFA Inter-
national ЖШС жұмысымен таныстық. Жылдық 
қуаты 11 миллион дана  бетперде  шығарады. 20 
адам  ды тұрақты жұмыспен қамтып отыр екен. 
Lлемде MeltBlown фильтрімен бетперде шығаратын 
санаулы �ндіріс орны саналса, соның бірі аталған 
компания. Компанияның коммерциялық директоры 
Ерсұлтан Бурхановтың айтуынша, FFP1, FFP2 және 
FFP3 класындағы �неркәсіптік және медициналық 
респираторды шығарады. Яғни, әртүрлі сүзгісі бар, 
әртүрлі қауіп санаты үшін тыныс алу органын қорғау 
құралын �ндіреді. Бұл  бетпер делерді медицина 
қызметкерлері, кеншілер, метал лургтер, авток�лік 
жүргізушілері мен цементшілер жиі қолданады.

Келешекте кәсіпорын толық қуатпен жұмыс 
істесе, жасанды интеллект компонентін қосуда 
ізденіс жасауда екен. 

Қорыта айтқанда, кәсібін �рге домалатамын 
немесе кәсіп ашамын деген әрбір кәсіпкерге мемле-
кет тарапынан к�рсетілетін к�мек түрі �те к�п. Ал 
осы мүмкіндіктерді құр жібермей, тиімді пайдалана 
білу  әр кәсіпкердің қаперінде болуы тиіс. Сонда ғана 
ұтымды кәсіпкерлік құрылып, ел эконмикасы ай-
тарлықтай алға жылжитыны с�зсіз.

«ДАМУ» БАСТАҒАН 
БАСТАМА

Парламент Сенатыны! Т"ра�асы – #лемдік 
және дәст$рлі діндер к"шбасшылары cъезі 
хат шылы�ыны! басшысы Мәулен #шімбаев 
Абу-Даби �аласында "ткен «Сенімдерді! 
то�ысуы: рухани лидерлерді! жа)анды� жа!-
�ыру жолында бірігуі» атты халы�аралы� кон-
ференция�а �атысты. Сондай-а� ол сапар 
ба рысында Біріккен Араб #мірліктері Феде-
рал ды 3лтты� ке!есіні! т"ра�асымен кездесті.

Мәулен Lшімбаев �з с�зінде бүгінгідей геосаяси 
тұрақсыздық жағдайында және халықаралық ұйым-
дардың жұмыс тиімділігі т�мендеген кезеңде аталған 
конференцияны �ткізудің маңызды екенін айтты.

«Таяу Шығыста және басқа да аймақтарда қақты-
ғыс тар ушығып тұрған кезде рухани лидерлердің 
кездесіп, сұхбат құруы �зара түсіністік пен құрметке 
негізделген диалогті дамытуға үлкен үлес қосады. 
Қазір әлем үшін дін к�шбасшыларының жасампаз 
р�лі аса қажет. Осы орайда бүгінгі конференция барша 
халықтың игілігі үшін және ортақ сын-қатерлерді 
еңсеру жолында шынайы ынтымақтастықты дәріп-
тейді. Мұндай кездесулер конфессияаралық диалогті 
нығайтып, әлемді алаңдатып отырған �зекті проб-
лемаларды шешудің тиімді жолдарын іздеуге ықпал 
етеді деп сенемін», – деді Сенат Т�рағасы.

Сонымен қатар Мәулен Lшімбаев бұл форум 
Қазақстан �ткізіп келе жатқан Lлемдік және дәстүрлі 
діндер к�шбасшылары съезінің миссиясымен к�п-
теген аспекті бойынша үндесетінін айтты. Қазақстан 
дінаралық диалогтің белсенді қатысушысы екенін де 
тілге тиек етті. Сондай-ақ ол қазан айында Астанада 
�ткен съезд хатшылығының отырысында қабылданған 
съезді 2033 жылға дейінгі дамыту тұжырымдамасының 
негізгі тармақтарына кеңінен тоқталып �тті.

«Біздің съезд алдағы жылдарда ең �зекті проблема-
ларды шешу үшін дін лидерлерінің күш-жігерін және 
рухани дипломатияның жасампаз әлеуетін тиімді 
пайдалануды мақсат тұтып отыр. Lлемдік рухани 
к�ш бас шылар бірлесе отырып, адамзат алдында тұр-
ған экзистенциалды түйткілдерді шешуге айтарлықтай 
үлес қоса алады. Оның ішінде климаттық сын-
қатерлерді еңсеру, кедейлік пен теңсіздікті т�мендету, 
экстремизмге қарсы күрес, қақтығыстарды тоқтату 
сияқты маңызды мәселелер бар», – деді Мәулен 
Lшімбаев.

Айта кетейік, аталған конференцияны Мұсылман 
ақсақалдар кеңесі СОР28 Президенттігімен, Қасиетті 
Тақпен, БҰҰ Қоршаған ортаны қорғау бағдар-
ламасымен бірлесіп ұйымдастырып отыр. Сондай-ақ 
бұл іс-шара алдағы CОР28 Климаттық конференциясы 
аясында �ткізілуде. Сондықтан жаһандық экология-
лық мәселелерді шешуге дін к�шбасшыларын жұмыл-
дыру мәселесі конференцияда талқыланған негізгі 
тақырыптардың бірі болды.

Осыған орай Мәулен Lшімбаев климаттың �з-
геруіне байланысты халықаралық деңгейде атқарылып 
жатқан жұмысқа Қазақстанның қосқан үлесі туралы 
айтып берді. Ол біздің еліміз Париж келісімін алғаш-
қылардың бірі болып ратификациялағанын, сондай-
ақ 2060 жылға қарай к�міртегі ізін азайту және к�мір-
тегі бейтараптығын қамтамасыз ету саясатын жүзеге 
асырып отырғанын атап �тті. Сенат Спикері Қазақстан 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев БҰҰ Бас Ассам-
блеясының 78-сессиясында осы салада нақты баста-

ма лар ұсынғанына да назар аударды. Олардың ішінде 
Алматыда БҰҰ-ның Климаттың �згеруі және жасыл 
энергетика ж�ніндегі �ңірлік кеңсесін ашу мәселесі 
бар екені белгілі.

Конференцияға түрлі діни конфессия лидерлері, 
сарапшылар қауымдастығының �кілдері, ғалымдар, 
саяси қайраткерлер және белсенді жастар қатысты.

Сондай-ақ сапар кезінде Мәулен Lшімбаев 
әріптесі – Біріккен Араб Lмірліктері Федералды 
Ұлттық кеңесінің т�рағасы Сакр Lл-Гобашпен 
кездесті. Сұхбат барысында тараптар Қазақстан мен 
БАL арасындағы парламентаралық ынтымақтастықты 
одан әрі дамыту перспективасын талқылады. Сенат 
Спикері екі елдің байланысы тату және стратегиялық 
серіктестік қағидаттарына негізделгенін, мемлекет 
басшыларының тұрақты және достық қарым-қа-
тынасының арқасында жоғары деңгейдегі ынтымақ-
тастыққа қол жеткізілгенін атап �тті.

Одан б�лек, Мәулен Lшімбаев Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастамасымен Қазақ-
станда іске асырылып жатқан ауқымды �згерістерге 
тоқталды. Бұл ретте экономикалық дамудың жаңа 
үлгісін қалыптастыруға ерекше назар аударылып 
отырғанына баса мән берілді. Осыған байланысты 
Сенат Т�рағасы алдағы кезеңде екі елдің Парла-
менттері арасында заң шығару саласындағы �зара 
іс-қимылды одан әрі дамытуға мүдделі екенін білдірді.

Сонымен бірге Мәулен Lшімбаев халықаралық 
форум алаңында Қасиетті Тақтың Мемлекеттік 
хатшысы Кардинал Пьетро Паролинмен кездесті. 
Онда рухани дипломатияны дамытудың маңыздылығы 
талқыланды. Lлемдік және дәстүрлі діндер к�ш-
басшылары съезі хатшылығының басшысы Мәулен 
Lшімбаев Рим Папасы Франциск пен Қасиетті Таққа 
VII Съезге арнайы қатысқаны және қазақстандық 
діни форумның бастамаларын белсенді қолдап, 
дәріптеп келе жатқаны үшін алғыс білдірді.

«Біз Қасиетті Тақпен қарым-қатынасымызды 
жоғары бағалаймыз. Былтыр Қазақстан мен Ватикан 
арасындағы дипломатиялық қатынастардың орна-
ғанына 30 жыл толғанын атап �ттік. Осы жылдар 
ішінде біз �зара түсіністік пен сенімге негізделген 
сындарлы диалог орнаттық. Рим Папасы Францисктің 
біздің елге Апостолдық сапары Қазақстан үшін ғана 
емес, бүкіл �ңір үшін маңызды оқиға болды. Біз 
бейбітшілік, сенім және диалог мәдениетін дәріптеу 
жолында �зара ынтымақтастықты одан әрі дамытуға 
әрдайым дайынбыз», – деді Мәулен Lшімбаев.

Бұдан басқа, Мәулен Lшімбаев Дүниежүзілік 
шіркеулер кеңесінің Бас хатшысы Джерри Пиллэймен 
кездесті. Тараптар 2023-2033 жылдарға арналған 
Lлемдік және дәстүрлі діндер к�шбасшылары съезін 
дамыту тұжырымдамасын талқылады. Қазақстан 
Сенатының Спикері дінаралық диалогті дамыту және 
адамгершілік құндылықтарды нығайту бойынша 
бірлескен күш-жігерді әрі қарай жандандырудың 
маңызды екеніне ерекше назар аударды. Сондай-ақ 
Мәу лен Lшімбаев түрлі халықаралық және діни 
ұйым дардың �кілдерімен де бірқатар екіжақты кез-
десулер �ткізді.

Кездесуге қатысушылар этносаралық және 
конфессияаралық келісімнің қазақстандық моделін 
жоғары бағалады. Олар осы бағыттағы жүйелі жұ-
мысы үшін Қазақстан басшылығына алғыстарын 
біл дірді.

Алматы �алалы� ТЖД-ны! мәліметінше 
4 �араша к$ні са�ат 17:43-те 1971 жылы ту�ан 
ер адамнан «Аюсай-3» сар�ырамасы аума-
�ында адасып кеткені туралы хабарлама т$-
седі. Ол: «�аланы биіктен к"ріп т<рмын, алайда 
тік беткейден "здігімнен т$се алмай т<рмын» 
деп к"мек с<ра�ан.

«Хабарлама түскен соң іздестіру-құтқару жұмыс-
тарына Үлкен Алматы к�лі бақылау-құтқару бекетінде 
орналасқан «109» құтқару қызметінің құтқарушылары, 
ТЖМ Республикалық жедел-құтқару жасағының 
жедел тобы тауларға іздестіру жұмыстарына жіберілді. 
Оның ішінде кинологтер де болды. «Аюсай» шат-
қалына жеткен соң құтқарушылар «Аюсай» шатқалы-
ның барлық үш сарқырамасын зерттеді», – деп 
хабарлады ТЖД-да.

 ТЖМ Қазавиақұтқару авиаборты тез арада дайын-
дыққа келтірілгенімен, күрделі рельеф пен қалың 
�сім діктер беткейлерде қозғалысты байқауға мүмкін-
дік бермеген. Осыған орай ТЖД-ның дрондары мен 
командалық-штабтық к�лігі жұмылдырылды.

«6 қараша күні (дүйсенбі) сағат 09.58-де Бостандық 
ауданы «Аюсай» шатқалы үшінші сарқырамадан 
жоғары жерде еріктілер ер адамды к�реді. 1971 жылы 
туған ер адамның алдынан шығып, оны тасымалдау 
үшін 109 құтқару қызметінен 11 адам, ТЖМ РЖҚЖ-
дан 12 адам «Космостанция» тарапынан барады. 

6 қарашада іздестіру-құтқару жұмыстарына барлығы 
– 71 адам, 5 кинологиялық есеп, 10 бірлік техника, 
4 ҰҰА жұмылдырылды», – деп хабарлады ТЖД-ның 
баспас�з қызметі.

ҮШ КҮННЕН СОҢ ТАБЫЛДЫ

Т$ркістан облысында наурыз айынан 
б$гінгі к$нге дейін �ызылша�а к$дікті 
984 жа�дай тіркелген. Оны! 360-ны! диаг-
нозы зертханалы� және клиникалы� т$рде 
рас талып отыр.

Түркістан облысы Санитариялық-эпидемио-
логия лық бақылау департаменті басшысының 
орынбасары Бахтыораз Елемесовтің айтуынша, қазір 
�ңірде инфекцияның жоғары тіркелуі жалғасып жа-
тыр. Lсіресе, балабақшалар мен мектептерде аталған 
дертті жұқтырып жатқандар к�п.

«Науқастардың барлығында дерлік инфекция 
ЖРВИ симптомдарымен, яғни дене температурасы 
39-40С дейін жоғарылауы, құрғақ ж�тел, к�здерінің 
жасаурауы, ісінуі, жалпы әлсіздік, тәбетінің жоқ болу 

белгілерімен басталған. Науқастардың бас және бет 
б�ліктеріне, денелеріне дақты-папулезді б�ртпелер 
шығуда», – деді Бахтыораз Елемесов.

Мамандардың айтуынша, �ңірде қызылша жұқ-
тырғандардың 88 пайызын 14 жасқа дейінгі балалар 
құраған. Lсіресе, араларында 4 жасқа дейінгі бүлдір-
шін к�п. Осыған байланысты облыс аумағында 
қызылша аурушаңдығының алдын алу, эпидеми-
ология  лық жағ дайды бұдан әрі тұрақтандыру мақ-
сатында �ңір дің бас мемлекеттік санитариялық 
дәрігерінің «Санитариялық-эпидемияға қарсы және 
санитар лық-профилактикалық қызылшаға қарсы 
іс-ша ралар туралы» қаулысы шықты. Қаулы бойын-
ша қызылшаға қарсы егу мәрте бесіне қарамастан, 
6 ай дан бастап 10 ай 29 күнге дейін гі, 2 жастан бастап 
4 жас 11 ай 29 күнге дейінгі бала ларға қосымша жап-
пай иммундау жүргізіледі.

ҚЫЗЫЛША 
ЖҰҚТЫРҒАНДАР КӨБЕЙДІ  
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ПАРТИЯЛЫҚ 
ЖАУАПКЕРШІЛІККЕ 
ТАРТЫЛДЫ

ҚҰРЫЛЫС САПАСЫ 
ҚАТАҢ БАҚЫЛАУДА

Мердігерлер мемлекет-
тік субсидияны негізсіз ала-
ды, т�р�ындар жол са па-
сына жиі ша�ымданады, ал 
мемлекеттік органдар сы-
байлас жем�орлы�ты� ал-
дын алу ж�мысына �а�аз 
ж�  зінде �ана �арайды. Осы 
және "зге де мәселелер 
Орал �а ласында "ткен 
«AMANAT» пар тиясы жанын-
да�ы Сыбайлас жем�орлы�-
�а �арсы іс-�имыл ж"ніндегі 
рес публикалы� ке�есті� 
к"ш пелі отырысында тал-
�ы ланды.  

Кеңес т�рағасы, Мәжіліс 
депутаты Ерлан Саиров осыдан 
бір ай бұрын Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев «Қоғамдық ба-
қылау туралы» заңға қол қой-
ғанын және бұл құжат барша 
аза маттың мемлекет ісін бас-
қару ға араласу мүмкіндігін 
кеңейткенін атап �тті.

«Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күрес – құқық қорғау 
органдарының ғана емес, бұл 
барша азаматтың миссиясы. 
Егер біз мемлекеттік органдарды 
бақыламайтын болсақ, эконо-
ми каның жекелеген салалары 
немесе елдегі �зге де процестер 
үшін жауапкершілікті �з мой-
ны мызға алмасақ, онда біз бел-
сенді әрі әділ қоғам құра алмай-
мыз. Құзыретті органдар ен жар-
лық танытатын болса, оларды 
әрдайым қамшылап отыру 
керек. Бүгін айтылған фактілер 
құқық қорғау органдары үшін 
әдістемелік құралға айналады. 
1р факті бойынша мұқият тек-
серу жүргізу қажет», – деді кеңес 
т�рағасы.

Осылайша, кеңес 2021–2022 
жылдардағы және �ткен 9 ай-
дағы �ңірдегі сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл жұмы-
сының жай-күйін зерделеді. 
Есепті кезеңде Сыбайлас жем-
қор лыққа қарсы қызмет 186 

сы байлас жемқорлық қылмы-
сын тіркесе, оның 156-сы пара-
қорлық фактісіне қатысты бол-
ды. С�йтіп, 83 адам қылмыстық 
жауапкершілікке тартылды. 
Оның 16-сы – құқық қорғау ор-
гандарының, ал 14-і – жергілікті 
атқарушы органдардың қыз-
меткерлері.

<з кезегінде, Батыс Қа зақ-
стан облысының әкімі Нариман 
Т�реғалиев сыбайлас жемқор-
лықтың алдын алуға қатысты 
�ңірде жүргізіліп жатқан жұмыс 
туралы баяндады.

«Мемлекеттік мекемелердің, 
білім беру және денсаулық сақ-
тау ұйымдарының ғимаратында 
4 мыңға жуық QR-код орна-
тылды. Осы арқылы �ңір тұр-

ғын дары сыбайлас жемқорлық-
қа қарсы іс-қимыл және �зге де 
мәселелер бойынша жыл басы-
нан бері 1 000-нан астам ұсыныс 
білдірді. Сыбайлас жемқорлық-
қа қарсы жұмысты одан әрі же-
тілдіру мақсатында квазимем-
лекеттік сектордың барлық 325 
субъектісінде ком плаенс-қыз-
меттер енгізілді», – деді ол.

Бұдан соң партиялықтар сы-
байлас жемқорлыққа жол аша-
тын нақты фактілерді талқы-
лауға к�шті. Кеңестегі жұмыс 
тобының жетекшісі, Мәжіліс 
депутаты Абзал Құспан 2021 
жылы сәуірде Теректі ауданына 
қарасты Подстепное ауылында 
255 млн теңгеге үш қабатты тұр-
ғын үй салу жоспарланғанын 
және ол 8 айда салынуы тиіс 
бол ғанын атап �тті. Алайда 
атал  ған баспана осы уақытқа 
дейін пайдалануға берілген жоқ.

«Теректі ауданы әкімдігі 
тара пынан әлеуметтік инфра-
құры лымның құрылыс-мон-
таждау жұмысына бақылау жүр-
гізілмейді. Сонымен қатар құ-
ры лыс сапасында кемшіліктер 
бар. Сатылымға қойылған жер 
учаскелері бойынша бюджетке 
қаражат аудармау фактілері де 
орын алды. Мысалы, былтыр 
модульді бордақылау пунктінің 
құрылысына жер жалдау құқы-
ғын аукцион арқылы сату нәти-
жесінде аудандық жер қатынас-
тары б�лімі мен «Айлин-Торе» 
ЖШС арасында 2 млн теңгеден 
астам сомаға келісімшарт жа-
салды. Алайда аталған жауап-
кершілігі шектеулі серіктестік 
153 мың теңге к�леміндегі ке-
піл дік депозиттен басқа ешқан-
дай т�лем жасаған жоқ. Ал ау-
дандық жер қатынастары б�лімі 
т�лем кешіктірілгені үшін 
айыппұл �ндіріп алу бойынша 
шара қабылдамады», – деді 
халық қалаулысы.

Бұл ретте, кеңес т�раға сы-
ның орынбасары Ғалым Байтоқ 

�ңірдегі жол сапасына назар 
аударды. Оның айтуынша, жол 
құрылысына едәуір қаражат 
б�лінетініне қарамастан, жол 
сапасы сын к�термейді.

«Биыл 617 шақырым жолға 
81,5 млрд теңге, ал келесі жылға 
800 шақырым жолға 100 млрд 
теңгеден астам қаржы б�лінді. 
Алайда ж�ндеу және құрылыс 
жұмысын дұрыс жоспарлауға 
қатысты мәселе бар. Мысалы, 
Федоровка–Ақсай жобасы бо-
йынша кейбір учаскеде асфальт-
бетон қоспасы 2022 жылы к�к-
темде т�селсе, күзде ж�ндеу 
жұ мысы жүргізілді. Ал бір жыл-
дан кейін жолды жамап-жасқау 
жұмысы басталды. Тапсырыс 
берушілер мен мердігерлер 

жауап кершілік арқалауы тиіс. 
Себебі олардың кесірінен мем-
лекет қосымша тендер жария-
лап, тағы да қаражат б�луге 
мәжбүр», – деді ол.

Кеңес мүшесі Дидар Сма-
ғұлов тың айтуынша, Жол ак-
тивтері сапасының ұлттық ор-
талығы облыстық филиа лы ның 
мәліметіне сәйкес, жол-құры-
лыс материалдарынан алынған 
бір мың сынаманың 370-і қол-
даныстағы нормативтік талап-
тарға сай келмейді.

«Бұдан облыстағы барлық 
жолдың 40%-ы сапасыз деген 
қорытынды шығады. Ал әкімдік 
болса, мердігерлерге уақытылы 
ақша т�лейді. Сонымен қатар 
былтыр сапасыз жұмыс істегені 
және белгіленген мерзімнен ке-
шіктіргені үшін бірде-бір мер-
дігер компания «қара тізімге» 
енгізілген жоқ. Мысалы, был-
тыр Барбастау–Ақжайық–
Индербор жолындағы кемші-
ліктер Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы қызмет араласқаннан 
кейін ғана жойылды. Бірнеше 
жылдан бері Чапай–Жаңақала–
Сайқын» тасжолын қайта 
жаңғырту жұмысы аяқталмай 
отыр», – деді Дидар Смағұлов.

Кеңес мүшелері қалааралық 
тасымалдаумен айналысатын 
автобус компаниялары үшін 
�ңір бюджетінен б�лінетін 
негізсіз субсидияларға жеке 
тоқталды.

«2021 жылы Жолаушылар 
к�лігі және автомобиль жолдары 
басқармасы «Қазақстан Елім» 
ЖШС-не 20 млн теңге к�ле-
мінде негізсіз субсидия т�леді. 
<зге де бірқатар компания об-
лысішілік бағыттар бойынша 
жолаушылар және жүк тасы-
малы қызметіне бюджеттен 8,4 
млн теңге сомасына негізсіз 
суб сидия алды. 2022 жылы қаң-
тарда «Лидер Электро Сервис» 
ЖШС к�рсетілген қызмет ту-
ралы құжат болмауына қарамас-

тан, шамамен 19 млн теңге 
алды», – деді Абзал Құспан.

Ж и ы н  с о ң ы н д а  Е р л а н 
Саиров бірқатар лауазымды тұл-
ғаны сыбайлас жемқорлық қа 
жол бергені, сондай-ақ сыбай-
лас жемқорлыққа қарсы жұмыс 
жүргізуге және партияның сай-
лауалды бағдарламасын жүзеге 
асыруға қағаз жүзінде ғана қара-
ғаны үшін партиялық жауапкер-
шілікке тартуды ұсынды.

Атап айтқанда, Орал қаласы 
әкімінің орынбасары Мирболат 
Нұржанов, облыстық Жер қа-
тынастары басқармасының 
басшысы Нұржан Мақсотов 
с�гіс түрінде партиялық жазаға 
тартылды.

Берік БЕК

Шымкент �аласыны� жа�а 
әкімі %абит Сызды�беков ша-
'арда�ы ��рылыс ж�мыс-
тарымен танысып, сапасын 
�ада�алауды �ата� ба�ылау�а 
алды.  

Осыдан бір ай бұрын құры-
лысы жүріп жатқан жаңа әуежай 
терминалына барған қала басшы-
сы ондағы бірқатар олқылықтарды 
жоюға тапсырма берген болатын. 
Жуырда осынау нысанға қайта 
ке ліп, бір ай бұрын берген тапсыр-
малардың орындалу барысы мен 
жұмыс қарқынын бақылап қайт-
ты. Шаһар басшысы сала маман-
дары мен кездесу кезінде әрбір 
ны сан құрылысы белгіленген 
мер   зімде тапсырылып қана қой-
май, сапалы шығуға тиіс деп 
шегеледі. 

Жалпы, жолаушылар терми-
налы құрылысының 1-кезеңі аяқ-
талып, шатыры монтаждалған. 
Қасбеті жаңғыртылыпты. Соны-
мен қатар жаңа әуежайға инфра-
құрылым жүйелерін тарту жұмыс-
тары кестеге сай жүргізілуде. 800 
адамды жұмысқа тартқан. Жаңа 
терминалдың жалпы ауданы 40 800 
шаршы метр болады. 24 эскалатор, 
2 трафик, 24 жеделсаты, заман 
талабына сай келетін 4 галерея 
қарастырылған. Барлығы жеке 
инвестор есебінен салынуда.

Аэропортта жолаушы �ткізу 
қабілеті сағатына 200 адам болса, 
жаңа терминал іске қосылғаннан 
кейін бұл к�рсеткіш еселеніп, 
2 000 адамға артады. 

Бүгінде перрон құрылысын 
жүргізуге жобалық-сметалық 
құжаттар әзірленіп, мемлекеттік 
сараптаманың оң қорытындысы 
берілген. 6 гектар аумақта тиісті 
жұмыстар атқарылуда. 1уежай 
құрылысының 2-кезеңі 2024 жылы 
аяқталып, ел игілігіне беріледі 
деген жоспар бар.

Шымкент қаласының энерге-
тикалық әлеуетін 2025 жылға 
дейін даму жоспарына сәйкес, 
электр қуатын таратушы 6 қосалқы 
станса салу жоспарланған. Соның 
бірі – «Ақжар» қосалқы стансасы. 
Қала әкімі Ғабит Сыздықбеков 
«Ақжар» қосалқы стансасының да 
құрылыс жұмыстарымен танысты. 
Жауапты мердігермен кездесіп, 
бірқатар мәселені талқылады. 

Осыдан т�рт жыл бұрын 
құрылысы басталған нысанның 
жалпы аумағы 732 шаршы метрді 
құрайды. Қазіргі кезге дейін 13,6 
шақырымға кабель тартылған.

Стансаға 110 кВ-тық транс-
форматор, «Забадам» қосалқы 
стан сасынан «Ақжар» қосалқы 
стансасына дейін ұзындығы 15,2 
шақырымды құрайтын 110 кВ-КЛ 
жабдықтары орнатылмақ. Жоспар 
бойынша нысан құрылысы 2024 
жылдың сәуір айында аяқталады. 
Жаңа қосалқы станса іске қосыл-
ғанда 50 мыңға жуық халық және 
сол аумақтағы бизнес объектілері 
сапалы электр қуатымен қамты-
лады.

Қала әкімі құрылысты аралау 
барысында тиісті басқарма бас-
шы ларына бірқатар тапсырма 
жүк теп, жұмыстың мерзімінде 
орын далуын қадағалауды тап-
сырды.

Үшінші мегаполистегі страте-
гиялық маңызы бар нысандардың 
да құрылысы қарқынды. Қала 
әкімі Ғабит 1бдімәжитұлы Сай-
рам шағынауданында салынып 
жатқан және әкімшілік-іскерлік 
орталығындағы құрылысы біткен 
деполардың жұмысын к�рді. 

1кімшілік-іскерлік орталық-
тағы нысан заманауи құрылғы-
лармен және халықаралық стан-
дарттарға сай техникамен жабдық-
талған. Құрылысы толығымен 
аяқталып отыр. 4 авток�лікке ар-
налған �рт с�ндіру депосында 
қызметкерлердің нәтижелі жұмыс 
істеуіне әрі тынығып, демалулары 
үшін қажетті жағдайларды қам-
тамасыз ететін ыңғайлы қызметтік 
және тұрмыстық үй-жайлар қа-
растырылған. Сыртқы аумақта 
кәсіби дағдыларын машықтан-
дыруға арналған оқу-жаттығу 
мұнарасы, спорт алаңдары да бар. 

Ал Сайрамдағы депо жұмысы 
30 пайызға орындалған. Мұнда да 
қойма, оқу жаттығу мұнарасы, 
жүгіру жолағы, автотұрақ қарас-
тырылған. Озық үлгіде жабдықта-
латын ғимаратта �рт с�ндіру к�лік 
үй-жайлары, әкімшілік кабинеттер 
болмақ. Нысан құрылысы келесі 
жылға �тпелі.

Қала әкімі ғимараттарды 
аралау барысында жауапты бас-
қарма басшыларына әрбір жұ-
мыстың сапалы атқарылуын және 
мерзімінде аяқталуын нықтап 
тапсырды. Айта кетейік, жаңа 
депо �рт с�ндіру б�лімшелерінің 
жеделдігі мен ұтқырлығын арт-

тыруға және материалдық залал 
мен адам шығынын азайтуға ай-
тарлықтай мүмкіндік бермек.

ЖҰМЫСТЫ ТИЯНАҚТЫ 
�РІ �ДІЛ ІСТЕУ КЕРЕК
Ал Сайрам тұрғын алабындағы 

№10 колледжінің құрылыс жұмы-
сындағы �рескел кемшіліктерді 
байқаған қала басшысы құры-
лысқа жауапты сала басшыларын 
қатты сынға алды. Халық игілігі 
үшін жұмысты тиянақты әрі әділ 
істеу керектігін баса айтты. Жауап-
ты мердігер мекеменің басшысы 
кеткен қателікті мойындап, тез 
арада ретке келтіруге уәде берді.

Айта кетсек, мұнда 300 орын-
дық оқу корпусының құрылысы 
жүргізілуде. Корпуста 200 орын-
дық асхана мен АКТ залы және 
спортзал блогі қарастырылған. 
Қазір құрылыс жұмыстары аяқ-
талуға жақын. Желтоқсан айында 
пайдалануға берілуі керек.

Сондай-ақ құрылысын бақы-
лаған нысандардың бірі – Сайрам 
тұрғын алабындағы №12 спорт 
мектебінің қосымша корпусы. Екі 
ауысымда жұмыс істейтін нысан-
ның әр ауысымында 147 адам 
оқу-жаттығумен айналыса алады.

Жобаға сәйкес ғимараттың 
жерт�лесінде пауерлифтинг, ауыр 
атлетика оқу-жаттығу залдары, 
киім ауыстыру, жуынатын орын, 
бапкерлер мен т�решілер б�лме-
лері қарастырылған. Бірінші қа-
батта вестюбиль-фойе, киім 
б�лмесі, 18 орындық асхана, 210 
орындық әмбебап спортзал, мед-
пункт болады. Ал екінші қаба-
тында демалыс орны, бокс, күрес, 
бадминтон оқу-жаттығу залдары 
орналасады. Бүгінде нысанның 
құрылыс-монтаж жұмыстары 72 
пайызға орындалған. Құрылыс 
келесі жылға �тпелі.

Сондай-ақ қала басшысы 
аталған тұрғын алаптағы №10 
колледждегі құрылыс жұмысын 
бақылады. Мұнда 300 орындық 
оқу корпусының құрылысы 
жүргізілуде. Корпуста 200 орын-
дық асхана мен АКТ залы және 
спортзал блогі қарастырылған. 
Қазіргі уақытта құрылыс-монтаж-
дау жұмыстары 95 пайызға орын-
далған. Құрылыс жұмыстары 
жел тоқсан айында аяқталып, 
пайда лануға беріледі.

Қала әкімі жауаптыларға ғи-
мараттардың құрылысын жобаға 
сай жүргізіп, нысандарды �нді-
рістік кестеге сәйкес қолданысқа 
беруді тапсырды. 

Сайрам тұрғын алабындағы 
3 кезең бойынша жүргізіліп жат-
қан сапалы ауызсу құбырының 
құры лысы да жергілікті билік на-
зарында. Қазіргі таңда аталған 
құрылыстың екі кезеңі бойынша 
жұмыс жүргізіліп жатыр. Екі 
кезеңде 99,5 шақырым ауызсу 
құбыры тартылуы қажет. Бүгінде 
жұмыстың 83 пайызы аяқталған. 
Құрылыс жұмыстары біткен соң, 
6 860 абонент сапалы ауызсумен 
қамтамасыз етіледі. 

Жалпы, ауызсу жүйелерінің 
ұзындығы 100,9 шақырымды құ-
райды. Үшінші кезең аяқталғаннан 
кейін 10 965 абонент ауызсу жүйе-
сіне қосылады. Құрылыс жұмыс-
тарын жыл соңына дейін толық 
бітіру жоспарланған. Құрылысты 
«Мелиоратор» ЖШС мердігер 
мекемесі жүргізуде. Қала басшысы 
жауаптыларға құрылысты сапалы 
аяқтап, мерзімінде атқару бойын-
ша тапсырма жүктеді. Қалада 
биыл сапалы ауызсумен толық 
қамту мақсатында 6 нысанда су 
құбырларын тарту жұмыстары ке-
зең-кезеңімен іске асуда. Нәти-
жесінде, жыл қорытын дысымен 
72 мыңнан астам адам орталықтан-
дырылған ауызсу жүйесіне қосы-
лып, к�рсеткіш 98,5 пайыздан 100 
пайызға жетпек.

САПАҒА 
М�Н БЕРГЕН АБЗАЛ

Статистикаға сәйкес, Шым-
кент қаласы – авток�лік к�беюі 

жағынан елімізде к�ш бастап тұр-
ған қалалардың бірі. Осы мәселеге 
орай, соңғы жылдары қалада жол 
құрылысы бұрын соңды болмаған 
қарқынмен дамуда. Биыл Шым-
кентте орталық магистрал және 
ішкі орам к�шелеріне орташа 
ж�ндеу жұмыстарын жүргізу 245 
к�шеге жоспарланған. Бүгінде 172 
к�шеде жұмыстар аяқталып, 
тұрғындар игілігін к�руде. Жалпы, 
Шымкент қаласының дамуы жо-
лында жол инфрақұрылымы мен 
к�лік саласын �ркендету міндет-
теріне үлкен жауапкершілік жүк-
телген. Шымкент қаласы бойын-
ша жолдардың жалпы ұзындығы 
3 247,6 шақырымды құрайды. Жыл 
соңына дейін жолдың жақсы және 
қанағаттанарлық жағдайын 71,2 
пайызға жеткізу мақсатында 
жұмыстар жүргізіліп жатыр. 

Айта кетейік, к�лік саласы 
бойынша 2020 жылы қалалық мәс-
лихат пен Шымкент қаласы ның 
жолаушылар к�лігін да мы тудың 
кешенді схемасы бекі тіліп, схемаға 
сәйкес, 77 маршрутты құрайтын 
ж а ң а  м а р ш р у т т ы қ  ж е л і с і 
әзірленген. Маршруттық желі-
сімен 6 ХАБ, 33 жеткізуші, 39 ма-
 гис тралды және 6 айналма мар-
шрут тары қаралған. Бүгінде мар-
шруттар толығымен қызмет к�р-
се туде. Қала аумағындағы, соны-
мен қатар шет аймақтарда орна-
лас қан барлық шағынау дан дары 
мен тұрғын алаптары қо ғамдық 
к�лікпен 100 пайыз қам тылған. 

 Шымкентте қоғамдық к�лік-
тердің жол ақысы үш жыл бұрын 
қымбаттаған болатын. Бүгінде 
қоғамдық к�лік жолақысы 70 
теңге және бұл – республика 
бойынша ең арзан тарифтік к�р-
сеткіш. Қазір қоғамдық к�лік-
тердің жолақысын к�теру мәселесі 
қаралып жатыр. 

Қала әкімі Ғабит Сыздықбеков 
жол құрылысы нысандарын ара-
лап, жұмыс барысымен танысты. 
Бүгінде бас жоспарға сай салынып 
жатқан Қонаев даңғылының 
жалғасында құрылыс қарқынды 
жүргізілуде. Бұл құрылыс Бадам 
к�пірінен оңтүстік бағытқа қарай 
4,7 шақырымды құрайды. Қазір 
2,8-4,7 шақырымдар аралығында 
жол негіздері салынып, асфальто-
бетон жабындысының т�менгі 
қабаты жүргізілген. Сонымен 
қатар мұнда инженерлік желілер 
жобаға сәйкес қайта орнатылды. 

Құрылыс жұмыстары Бадам 
�зені арқылы �тетін к�пірден Сат-
тарханов к�шесіне дейінгі аралық-
та жалғасуда. Аталған жол б�лігін 
к�лік қозғалысына 5 қара шаға 
дейін ашу жоспарланып отыр. 

Бүгінде Жансүгіров, Анаров 
к�шелерінен Рашидов к�шесіне 
дейінгі аралықта к�лік н�пірі к�п. 
Жүріс б�лігі т�мен түсіп, шұң-
қырлар пайда болғандықтан, 
к�лік қозғалысына қауіптілігі 
ескеріліп, орташа ж�ндеу жүргі-
зілуде. Қала басшысы осы аумақта 
атқарылып жатқан жұмыстардың 
қарқынын қадағалады. Жобада 
жол жамылғысын жаңарту, құдық-
шаларды ауыстыру қарастырыл-
ған. Қала әкімі жауаптыларға ең 
алдымен сапаны назарға алып, 
жұмыстарды �ндірістік кестеге сай 
аяқтауды тапсырды. 

Бозарық шағынауданында бой 
к�терген к�пқабатты тұрғын үй лер 
құрылысының барысы да қала 
басшысының қадағалауында. 

Бүгінде 74 гектар аумақта 
2 000-нан астам пәтерлі 54 к�пқа-
батты тұрғын үйдің құрылысы 
жүргізілуде. 18 нысан жыл соңына 
дейін қолданысқа беріледі.

Ал ішкі орамдық 3 инженерлік 
инфрақұрылым нысанының құ-
ры лысы жуырда аяқталады. Қал-
ған 6 нысан келесі жылға �тпелі.

Қала әкімі мердігер мекеме 
басшыларының жауапкершілігін 
күшейтіп, құрылысты сапалы, 
мерзімінде жүргізуді тапсырды.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы
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Енді мегаполистердің ішіндегі аудан әкімдеріне де осы тәсілді 
қолдану ұсы нылуда. Осы мақсатта «Жергілікті �зін-�зі 

басқаруды дамытудың 2025 жылға дейінгі тұжырымдамасына» 
түзетулер әзірленген. 

САРАП

АЛАҚАН ЖАЙДЫРА БЕРЕ МЕ?
Қазақстан ішкі нарықта авиа отынның жетіспеушілігі мәселесін Қытайдан 

импорттау арқылы шеш пек. Қазір Қытай зауыттарынан 350-500 мың тонна 
авиакеросин сатып алу нұсқасы қарастырылып жатыр. Бұрын әуекөлігіне 
қажет жанар майдың жетпеген көлемін Ресейден алатынбыз. Мұнайлы 
мемлекет бола тұра мұнай өнімде ріне деген қа жеттілікте көрші ел дерге 
күніміз тү суінің мәнісі неде?                

Елімізде үш бірдей мұнай �ңдеу 
зауы   ты (М�З) жұмыс істеп тұр. Энерге-
тика министрлігінің мәліметінше, Аты-
рау, Пав   лодар және Шымкенттегі М�З 
�н дір ген к�лем мен нарықтағы сұраныс 
ара  сындағы алшақтық жыл сайын ұл-
ғайып келеді. Мәселен, 2020 жылы 
отан  дық зауыттар 2020 жылы 432,2 мың 
тон на авиаотын �ндірсе, сұраныс 
476,7 мың тоннаға жеткен. Ал биыл 
624 мың тонна �ндіргенімізбен, сұраныс 
887 мың тонна болып отыр. Яғни, ұсы-
ныс пен сұраныс алшақтығы – 29,6%. 

Авиациялық жанармайға сұра ныс-
тың артуына бір жағынан халық     аралық 
тран зиттік авиарейстер де себеп. Қазақ-
стан Орталық Азиядағы аймақтық хаб 
ретін дегі маңызы күшейгелі халық ара-
лық рейстер жанармай құйып алуға 
тоқ тауды жиілеткен. Үкімет им портты 
әрта рап тандыру есебінен жетпеген 
отынның к�  ле мін шығыстағы к�ршінің 
есебінен толтырмақ. Қазір Қытайдың 
мемлекеттік компаниясы CNAF-пен ( 
China National Aviation Fuel Group) 
келісімшарт жаса луда. CNAF – әлемнің 
48 әуежайына авиаотын жеткізумен 
айналысып отыр ған ірі мекеме. Қытай-
дың ішкі нарығын  дағы алатын үлесі де 
үлкен (97%). К�лік ми  нистрі Марат 
Қарабаевтың айтуынша, ең алдымен 
қытайлық авиакеросинді сер       тифи  -
каттау рәсімін реттеу қажет. «Біз ҚХР 
нарығын авиаотынмен толық қам  тып 
отырған қытайлық компания ның �кіл -
дерімен кездестік. Қытайдан Қазақ -
стан ға 350-500 мың тоннадай авиа отын 
сатып алуды қарастырып жатырмыз», – 
деді министр. 

2023 жылдың 13 қазанында қазақ-
стандық Air Astana және PetroChina In-
ternational Kazakhstan компаниялары 
әуекеросинді жеткізу мәселелері бо-
йын    ша ынтымақтасуға және Jet А-1 
ави а    ция лық отынын сатып алуға келіс-
 ті. Airastana.com сайтындағы ақпаратқа 
сү  йен      сек, компаниялар сондай-ақ Jet 
А-1 және экологиялық таза авиациялық 
отын ды (SAF) Қытайдың мұнай �ңдеу 
зауыттарынан тікелей импорттау мәсе-
ле сін де талқылаған. «Jet A-1 – IATA 
стан    дарт тарына сәйкес отын түрі. Jet 
A-1 әлемдік бренді Қазақстанда қолда-
нылатын ТС-1/РТ маркаларынан �н-
діріс пен сақтау технологиясымен ерек-
ше ленеді»,  – делінген сайттағы 
мә    лі   метте. Дегенмен NRG_monitor 
Telegram арна сының жазуынша, қытай-
 лық Jet А-1 авиа ке росинін сатып әкел-
мес бұрын �з елімізде шешілуге тиіс 
мә се лелер бар. Ол – инфрақұрылым 
жағдайы. «Еліміз дегі әуежайлар дәл қа-
зір техникалық тұр   ғы да дайын емес, 
олардағы резервуар-цистерналар негі  -
зінен елімізде �ндірі ле  тін ТС-1 маркалы 

авиа  керосинді құ йып, сақтауға арнал-
ған. Ол цис тер        на        лар ға бірден Jet A-1 
маркасын апарып құюға болмайды, 
алдымен таза лау керек немесе ауыстыру 
қажет. Яғни, отын сақ  тайтын орынның 
да �з стан дар  ты бар», – дейді сарапшы 
Нұрлан Жұма ғұ   лов. Айта кету керек, 
халықа  ралық ASTM стандар тына 
сәйкес келетін Jet-A1 авиаотын түрін 
біздің мұнай �ңдеу зауыт тары да �ндіре 
алатын мүмкіндікке ие. 2018 жы лы елі -
міздегі үш мұнай �ңдеу зауыты то лық 
жаңғыртудан �ткен. «Қаз Мұнай Газ» 
компаниясының хабарлауын  ша, үш 
кәсіпорында да кешенді техника лық 
ау дит жүргізілген. �ндіріс тех ноло гия-
лары бекітіліп, отынды толық серти фи-
каттау үшін қажетті жабдық сатып 
алын  ды. Алай да қазақстандық әуежай-
лар мен к� лік  тік-логистикалық сег-
мент  тердегі ин фра құрылымның қа зір гі 
жағдайы авиаотын   ның бұл түрін �н-
діруге толық мүмкіндік бермейді. Жұ-
ма     ғұловтың пікірінше, Jet A-1 �нді-
рісіне толық к�шу үшін �німнің мұнай 
�ңдеу зауытынан шыққаннан бастап 
халық  аралық стан дарт бойынша 
аккредита ция дан �ткен ұшақ қанатына 
жеткенге дейінгі барлық айналым 
тізбегі дайын бо луға тиіс. Десе де, 
Қазақ стан Jet A-1 авиаотынына к�ш  -
келі жатқанда әлем елдері экология лық 
таза отын к�зі SAF (Sustainable aviation 
fuel) авиаотынын �ндіруді қарас тырып 
отыр. SAF – био отын түрі, оны �сімдік-
 терден немесе жа нуарлардан алып �нді-
   реді. 2021 жылы Еуропа одағы авиаотын 
�ндіруші компа  нияларды SAF-ты қол  -
дануға міндеттеу керегін ұсынды. 
Себебі қазіргі қолда ныста жүр ген мұ-
най    дан алынатын авиа ке росин ауаға 
айтар   лы қ тай зиян келтіріп отыр. 
[сіресе, алыс қашықтыққа ұша   тын 
рейс    терден к�п зиян келеді. Авиа ция-
лық қалдық  тардың 70%-ы алысқа ұша-
тын рейстерге тиесілі. 2020 жылы 
Халық аралық әуек�лігі қа уымдастығы 
(IATA) әлем бойынша әуе та сымалының 
біржылдық қозғалы сы нан қоршаған 
ортаға тарайтын СО

2 
м�л  шері 860 млн 

тоннаға жеткенін мә   лім деген. Сарап  -
шы лар SAF әуеге та    рай   тын қал   дық-
тырды 65%-ға, пар  никті газ      дарды 80%-
ға азайта алады дег  ен сенімде. Осы  ған 
байланысты 2025 жыл    дан бастап ЕО 
әуежайларына SAF жет   кізу 2%-дан 5%-
ға жетуі тиіс. Ал 2030 жыл     дан 2050 жыл-
ға дейін к�рсеткіш 63% артуы қажет. 
Бірақ бұл �те қымбатқа түсетін �ндіріс. 
Еуропа одағының елдері экологиялық 
таза отын  ға к�шу үшін 440 млрд еуро 
шығын дауына тура кел мек. Қазақстан 
да жаһан  дық үрдістен қал май осы отын 
түріне бір    тін деп к�шуді қарас тырып 
жатыр. Бо лашақта SAF-ты ішкі рейс-
терде пайда ланып қана қоймай, отын 
түрін �з елі     мізде �ндіру мәселесі де қоз-
ға  луда. Де  ген   мен ол – болашақтың 
жобасы.

Бауыржан БАЗАР

АВИАОТЫН

(Басы 1-бетте)

Айхан ШӘРІП

Мысалы, Ортсайлауком т�рағасы 
Нұр лан [бдіров �ңірлерді аралағанда 
жиын дарға қатысушылар арасында 
сауал     нама жүргізіп, әкімдерді сайлау 
процесін кемелдендіруге қатысты ой-
пікірін сұрастырды. Сонда респондент-
тердің 40,3%-ы қашықтықтан элек трон-
ды дауыс беруді енгізуді қолдады. Яғни, 
қазақстандықтардың үлкен б�лігі сайлау 
учаскесіне сабылмай, үйде не жұ мыс ба-
сында отырып, дауыс бергенді қолай лы 
к�реді. Сарапшылар да ауыл халқы   ның 
дауыс беруге баруға күнде лік ті тір  лік   тен 
қолы тие бермейтінін айтып жүр. 

Сұрауға қатысушылардың 80%-ға 
жуығы кандидаттың мемлекеттік тілді 
міндетті түрде білуі және лингвис  тика-
лық емтихан тапсыруы туралы та лап бол-
 ғанын қалайды. Мысалы, әкім қа  зақ  ша 
білмесе, қазақтілді тұр ғын дар ды қалай 
қабылдайды, олардың мүдде  сін қалай 
қорғамақ? 

Бірнеше рет дауыс бермеуі үшін сай-
лау учаскелерінде бет-жүзді танып, тір-
кейтін Face ID енгізу туралы да ұсыныс 
болған. 

Аудан немесе облыстық қала тізгінін 
қолына алғысы келген үміткерлерге тың 
бастамаларымен, ұтымды жобала  ры мен 
ел к�зіне түсуге мүмкіндік бері  ліпті. 
Жам     был ауылының тұрғыны [мір Ай -
дар   ұлының айтуынша, халық кандидат  -
тар арасынан әкімді таңдаған  да олардың 
сайлауалды бағдарламала     рын назарға 
алды, уәдесі ұнағанына дауыс берді. Бұл 
ретте сайлау республи ка лық деңгейдегі 
емес, жергілікті дең гейде болғандықтан, 
әкім болудан үміт керлер жалпылама с�з-
ден, құрғақ уә  де ден барынша бойды ау-
лақ салып, жергілікті жұртшылықты 
мазалаған күрмеулі проблемаларға, нақ  -
ты жоба ларға назар шоғырландырды. 

Түркістандық еңбек ардагері Сей діл -
да Тұрлыбеков әкімдерді тікелей сай-
лауды бұқара қызу құптап отырға нын, 
�йткені ол мемлекеттік қызметте тиімді 
басқарушыларды іріктеп алып, жоғарыға 
ілгерілету үшін қажетті «әлеу меттік 
лифт           ке» айналатынын жеткізді. Бұл 
прези    денттік бастама сонымен бір ге жер-
  гілікті кадрларды тәрбиелеудің де тиімді 
бір құралы болуға тиіс. 

[йткенмен, әкімнің қызметін ба қы   лау 
тетігі күшейтілгені ж�н. [йт песе, сай-
ланған әкім ел үмітін ақтамаса, оны орны-
 нан кетірудің құралдары әлі күнге толық-
қанды енгізіліп, регламент тел меген.

Ортсайлаукомның мәліметінше, сай-
лау балама негізде �тті. Еліміз бо йын    ша 
сайлау бюллетеньдеріне жалпы саны 
125 кандидат енгізілді.

Халықтың қызығушылығы да жоға ры 
болды деуге келеді: сайлау  шылардың 
дауыс беру учаскелеріне келуі 62,79%-ды 
қ ұ р а д ы .  С а й л а у ш ы л а р  т і з і м і н е 
1 062 327 азамат енгізіліп, олар әкім таң -
дау үшін ықтиярын білдіру мүм кінді гіне 
ие болды.

ХАЛЫҚ ТАҢДАҒАН 
ҚЫРЫҚ БЕС

Облыстық сайлау комиссиялары 
ұсын  ған мәліметтерге сәйкес, 5 қараша 
күні �ңірлерде барлық 1 491 аудандық 
және қалалық сайлау учаскесі уақытын  да 
ашылды. 

Дауыс беру қорытындысында сай  лан-
  ған әкімдердің орташа жасы 46,7 жас ты 
құрады. Яғни, бұл процесс жергі лікті би  -
лікті жасартуға да біршама үлес қоса   ды.

«Сайлау науқаны республиканың 
сайлау заңнамасы нормаларының та лап-
 тарына сәйкес �тті. Дауыс беру күні 
байқауды Қазақстанның 8 500-ге жуық 
кандидаттың сенім білдірілген адам да ры, 
байқаушылары мен БАҚ �кілдері жүзеге 
асырды. Орталық сайлау комис  сиясы 
осы сайлауды ұйымдастыру және �ткізу 
кезінде аумақтық сайлау комис сия-
ларына әдістемелік басшылықты, сон-
дай-ақ олардың қызметінің «Сайлау 
туралы» конституциялық заң талап та-
рына сәйкестігін бақылауды жүзеге 
асыр ды», – деп хабарлады ОСК.

КІЛ ОЗЫҚТАН КІМ ОЗДЫ?
Комиссия 17 �ңірдегі тұңғыш аудан-

қала әкімдерінің пилоттық сайлауының 
қорытындыларын жария етті. Басты нә-
тижелерді атап �тсек. Абай облысын да 
Абай ауданы мен Курчатов қаласы   ның 
әкімі сайланды: жалпы алғанда 4 кан-
дидат сынға түсті. Нәтижесінде, Кур-
чатов қаласын ары қарай да Болат Абдра-
  лиев басқарады, ол 2023 жылдың 
13 мау     сымында қала әкімі лауазымына 
тағайындалған еді. Абай ауданының іс 
басындағы тағайындалған әкімін сай -
ланған әкім ретінде оның орынба сары 
Мейіржан Смағұлов алмастырады. 

Ақт�бе облысы әкім сайлауға Қобда, 
Ойыл, Ырғыз аудандарын ұсынды. 9 кан-
   дидат әкім болудан үміттенген. Ха лық 
Қобда ауданында – аудан әкімі   нің 
орынбасары Ізгілік Тыным гереевті, 
Ойыл ауданында – іс басында ғы әкімі 
Асқар Қазыбаевты, Ырғыз ауда   нында ау-
данның қазіргі әкімі Нұр лан Қыз     бер ге-
новті таңдады.

Алматы облысының мәслихаты Бал-
қаш, Жамбыл аудандарының әкім  дері 
сайлансын деген ұйғарымға кел   ген-тін. 
Олардың тізгінін ұстауға 6 үміт  кер ын-
тықты. Ал сайлаушылар екі шыл   быр, бір 
тізгінді Балқаш ауда  нын да – осы аудан 
әкімінің орынбаса ры Азат Құтпан-
бетовке, Жамбыл ауданын да іс басын-
дағы әкім Нұрлан Ер тасқа ұстатты. 

Атырау облысында Исатай және Қы-
   зылқоға аудандарының әкімі тікелей 
сайланды: 6 кандидат арасынан бірін-
шісінде Исатай аудандық мәслиха  ты ның 
т�рағасы Нұрым Мусин, екіншісін де іс 
басындағы әкім Қанат Азмұханов жеңіс-
ке жетті. 

Батыс Қазақстан облысында Б�кей-
ордасы, Қарат�бе, Тасқала аудан дары -
ның әкімі лауазымы үшін 9 үміткер та-
ласты. Қорытындысында, Б�кейор  дасы 
ауданында – әкім Нұрлыбек Даумов, 
Қара  т�бе ауданы бойынша әкім Қадыр-
жан Сүйеуғалиев �з орнын сақтап қал ды. 
Тасқала ауданында сайлаушылар әкім 
лауазымына қазіргі әкімінің орын басары 
Талғат Шәкіров лайық деп таныған 
к�рінеді.

Жамбыл облысындағы сайлау қо -
рытындысында Жуалы ауданының бас-
шылығында – әкім Жалғас Мұртаза, 
Т. Рыс құлов ауданында қазіргі әкім Ер -
нар Есіркепов қалып, ел сенімін одан 
ары ақтауға мүмкіндік алды. 

Жаңа Жетісу облысында Кербұлақ, 
Сарқан аудандарының әкімдерінің 
сайлау ұсынылды. Сайлаушылардың 
к�п шілігінің дауысын іс басындағы 
әкімдер – Қанат Есболатов пен Ғалым-
жан Маманбаев иеленді.

Облыстық сайлау комиссиясы Қа ра-
ғанды облысының Приозер қала сын-
дағы, Ақтоғай және Осакаров ау дан да-
р ы н   д а ғ ы  ә к і м д е р  с а й л а у ы н ы ң 
қо           ры             тын  дысын жария етті. Приозер 
қаласында – осы шаһар әкімі орынба-
сарының міндетін атқарушы Мансұр 
Ахметов, Ақтоғай ауданында – аудан 

әкімі Руслан Кенжебеков, Осакаров ау-
данында да қазіргі басшысы Руслан Нұр-
     мұханбетов дауыс берушілердің ықы   -
ласына б�ленгені тіркелді. 

К�П �КІМ САЙЛАҒАН 
�ҢІРЛЕР ҚАЙСЫ?

Ақмола облысында Ақк�л, Астра  хан, 
Есіл, Жақсы, Шортанды аудан  дары    ның 
әкімдері сайланды. Жарыс жо     лына 
12 кан    дидат шықты. Сайыс қо  рытынды-
 сында халықтың таңдауына сай, Ақк�л 
ау данын енді Біржан [бді рах  манов 
(бұған дейін Ақк�л ауда ны әкімінің 
орын басары болды), Астрахан ауданын – 
Талғат Ерсейітов (Бұланды ауданының 
әкімі), Есіл ауданын – Се рік Балжанов 
(«Бейсен-1» ШЖС дирек торының орын-
басары), Жақсы ауда нын – Алмагүл 
Қадыралина (Жақсы ауданының әкімі), 
ал Шортанды ауда нын Сағындық Шаба-
  ров (осы ауданы ның қазіргі әкімі) басқа-
  ратын болады.

Қостанай облысы да ең к�п әкім сай-
ланған �ңірдің біріне айналды: Ал-
тынсарин, Денисов, Қарабалық, Фе доров 
аудандарының және Рудный қа  ла      сының 
әкімін, яғни бірден бес бас      шыны халық 
тікелей сайлады. Сайлау қо рытындысында 
жалпы саны 15 үміт  кер дің арасынан 
Алтынсарин ауданын да – қазіргі әкім 
Арнұр Сартов, Денисов ауданында – 
аудан әкімінің орын басары Руслан 
Қатпаев, Қараба  лық ауданында – әкім 
Руслан Халыков, Федоров ауданын да – 
әкім Тауба Иса баев, ал Рудный қаласында 
іс басындағы әкім Виктор Ионенко озды. 

Қызылорда облысында Сырдария, 
Шие лі аудандарының тұрғындары �з 

әкімін сайлап алды. 6 кандидат ішінен іс 
басындағы әкімдер: Сырдария ауда-
нында – Берік Сарменбаев, Шиелі ау-
данында Нұржан Ахатов сайланды.

Маңғыстау облысында Бейнеу ауда-
нының әкімі ғана сайланды: дауыс беру 
қорытындысында 3 үміткер арасынан 
аудан әкімінің орынбасары Рахымжан 
Шалбаев халық қалауына айналды. 

Павлодар облысының жұртшылығы 
Ақтоғай, Железин, Шарбақты ауданда ры 
әкімдерін таңдады. Үшеуінде де жер-
гілікті әкімдер аппара тының қыз меткер-
лері алдына қара салмапты: Ақ тоғай 
ауданында – Қаршыға Арынов, Же лезин 
ауданында – Айтуған Шайхи     мов, 
Шарбақ  ты ауданында Сержан Иман -
құлов сайланған әкім мәртебесін иеленді. 

Солтүстік Қазақстан облысында Есіл, 
Мамлют, Тимирязев аудандары ның 
әкімдері сайланды. Бұл лауазым дарға 8 
кан дидат қызығушылық білдір се, солар-
дың арасынан Есіл ауданының әкімі бо-
лып ауданы әкімінің орын басары Мереке 
Мұхамедияров, Мам лют ауданының 

әкі мі болып Елена Сте     паненко (осы 
аудан әкімінің орын ба   сары), ал Тимиря-
зев ауданының әкі    мі болып іс басындағы 
тағайын далған әкім Ерлан Жаров сай-
ланды.

Түркістан облысындағы Бәйдібек, 
Мақтаарал, Созақ, Шардара аудандары 
әкімдерінің сайлауы қызу �теді деп бол    -
жанған. Бірақ онда бір орын үшін 3 кан -
дидаттан бәсекелесті. Нәтижесін де, Бәй-
дібек ауданы сайлаушылары әкім ретінде 
ERNUR корпорациясының директоры 
Ерлан Нұрмахановты, Мақ та   арал ауда-
нында – әкім Бақыт Аса   новты, Созақ 
ауданында – әкім Мұхит Тұрысбековты, 
Шардара ауданында аудан       дық мәслихат 
т�рағасы Арман Қарсыбаевты таңдады.

Тағы бір жаңа, шағын облыс Ұлытау 
�ңірінің Ұлытау ауданының тұрғындары 
�з әкімі ретінде 3 үміткердің ортасынан 
іс басындағы әкім Аманжол Мырза      -
беков  ті сайлады. 

Шығыс Қазақстан облысында Ал-
тай және Глубокое аудандары да «�з 
әкі    мін халық тікелей сайлайтын» елді 
мекендер санатына қосылды. 5 қараша 
кү ні �з ық  тия р ын білдірген жергілікті 
сайлаушы  лар Алтай ауданында – аудан 
әкімінің міндетін орындаушы Ренат 
Құрмамбаев қа, Глубоковскийде аудан 
әкімі Елдар Тума шиновқа сенім ман -
датын беріп, жы лы креслосында қалды-
  руға ұйғарып ты. 

Заң бойынша еліміздегі үш мегапо-
лис тің – Астана, Алматы мен Шым кент-
   тің әкімдерін тұрғындар тікелей сай-
ламайды. Бұл тұрғыда басқа тәсіл 
қол        да  нылады. �ңірлерге қатысты сая-
сатқа жауап беретін Ұлттық эконо мика 
министрлігінің түсін діруінше, Прези-
денттің бастамасымен және Жарлығы-
мен, республикалық маңызы бар қала-
лардың және Астананың әкімі лауа              зы-
   мына кемінде екі кандидатура ұсыны-
лады. Мәслихат депутаттары со ның бірін 
таңдайтын тәжірибе енгізілді. С�йтіп, 
мәслихаттың р�лі мен оның шешімдер 
қабылдауға қатысуы артты.

Енді мегаполистердің ішіндегі аудан 
әкімдеріне де осы тәсілді қолдану ұсы-
нылуда. Осы мақсатта «Жергілікті �зін-
�зі басқаруды дамытудың 2025 жылға 
дейінгі тұжырымдамасына» түзетулер 
әзірленген. 

«Елдегі реформалардың облыстық 
және республикалық маңызы бар қала -
лардағы аудандардың әкімдеріне әсері 
болған жоқ. Бүгінде мәслихаттар жоға ры 
тұрған әкім ұсынған жалғыз канди  да    ту   -
раға келісуге мәжбүр. Басқа   ша айт   қанда, 
мәслихат депутаттарында таң  дау құқығы 
жоқ. Осыған байланысты облыс әкімде-
ріне ұқсастырып, қалалар ішіндегі әрбір 
ауданның әкімін таға йын   дау тәртібін 
ішінара қайта қарау ұсынылады», – деді 
Экономика ми нистр         лігі. Демек, саяси 
жаңғыру жалға сатынға ұқсайды.

Қорыта айтқанда, 5 қарашадағы ау-
дан-қала әкімдерінің сайлауы жергілікті 
саясаткерлердің жаңа генерациясын 
қалып    тастыру, оларды жұртшылық ара-
сында белгілі ету және халық алдында 
жауапты, есепті ету жолындағы маңыз  ды 
қадам болды. Мұның бәрі мемлекет  -
тілікті нығайтуға, елдің тұтастығын кү-
шейтуге қызмет еткені ж�н. Ел бір       лі гі – 
реформаларды табысты жүзеге асырудың 
басты кепілі. Сондықтан жаңа сайланған 
әкімдердің ырысты ынтымақ, тың 
күшпен білек сыбана жұмыс істеп, елдің 
�ркендеуіне сүбелі үлесін қосқаны қажет.



Ділшат РАХМАТУЛЛИН,
режиссер-мультипликатор:

– Қазір қазақ анимациясының даму деңгейі жақсы. 
Оның дәлелі қазақ мультфильмдердің барлығы дерлік ба-
лалардың назарында жүрген Balapan арнасында к!рсетіліп 
жүр. Менің ойымша, қазақ тілінде с!йлейтін балалар қа-
зақ анимацияларын үзбей қарайды. Сондықтан еліміздің 

отан дық мультфильмдері шетелдікінен кем түспейді деп 
ай  та аламын. Қазақ анимациясы б!лек ұйым болуы керек. Бұл 

қазір «Қазақ фильммен» де, «Ұлттық кино қолдау мемлекеттік 
ор талығымен» де бірге жұмыс істейді. Егер қазақ анимациясы б!лек ұйым ретінде 
құры латын болса, дамудың жоғары деңгейіне жетеді деп сенемін. 
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Анимация – 
суреттерге жан бітіретін өнер 

түрі. Бұл өнер соңғы жылдары кенжелеп 
қалды. Көрермен тек шетелдік 

мультфильмдердің аудармасын ғана тамашалап 
отыр. Ал отандық өнім ара-тұра қылаң бергені болмаса, 

көптеп түсіріліп жатқаны байқалмайды. Анимация 
ауылында жүргендер де бірен-саран ғана. Бұл жанкешті 
жандардың еңбегі неге көп көрінбейді? «Мұзбалақ» пен 

«Күлтегін» мультфильмі сияқты көрермен көзайымына айналар 
дүние бар ма? Бұған мамандардың көзқарасы қандай?

ААхуалың қандай,хуалың қандай,
АНИМАЦИЯ?АНИМАЦИЯ?

Жәнібек НҰРБЕК, 
суретші, анимациялық кинорежиссер:

– Экраннан б!лек әлеуметтік желілерде қазақ мульт-
фильм дері миллионнан аса қаралым жинайды. Бұл бала-
лар дың отандық қазақ тіліндегі анимацияларға ш!лдеп 
отыр ғанын білдіреді, яғни сұранысқа ие деп айтсақ бола-
ды. Тағы бір дәлел ретінде мынаны айтайын: 2019 жылы 
«Қазақконцертте» балалар назарына ұсынылған «Мұзбалақ» 
пен «Күлтегінді» к!руге 10 мыңнан аса бала келген еді. Бұл к!р-
   сеткіш қазір әлдеқайда !скен. Ата-аналар мен балалар тарапынан сұраныстың к!п-
тігі рас, бірақ жаңа анимациялық фильмдерді жарыққа шығарып үлгермей жатыр-
мыз. Қазақстанда 40-тан астам анимациялық киностудиялар бар. Барлығын «Қа зақ 
анимация» шығармашылық бірлес тігі қаржыландырып отыр. Аталған бір лестік 
!ткен жылы 1 миллиард теңге к!лемінде қаржы б!лген. Бұл қаржыға 20 ани ма-
циялық студия 20 қысқаметражды анимациялық фильм түсірді. Одан б!лек, б!лін-
ген қаржы ішіне қызметкерлерге т!ленетін жалақы да кіреді. Биыл қазақ ани-
мациясы үшін 500 миллион теңге қаржы б!лінді. 7кінішті – әрине. 

30 жыл бұрын анимация саласынан қол үзіп қалған білікті мамандар қазір қайта 
сту дияларға оралып жатыр. Жас мамандар Франция, Испания, Түркия, Польша 
қала ларында тәжірбе алмасып, отандық анимацияларда түрлі тәсілдерді қолданып 
жүр. Егер мемлекет тарапынан жыл арасына арагідік салмай, жүйелі түрде үздіксіз 
5-10 жылдай қаржылай қолдау к!рсетілсе, қазақ анимациясы !зін-!зі толық 
ақтай тын дәрежеге жетеді.

�бдіқадыр САБЫР, 
продюсер, сценарист, режиссер, мультипликатор:

– Қазір статистиканың заманы, яғни сандарға қарап 
с!й леу бағаланады. Шынайы !мірде ол мүлдем басқаша. 
Бір анимация !зін қаржылай ақтаған емес. 7йткені бұл 
ба ғытта мемлекеттік менеджмент жоқ, салық мәселесі де 
бар. Былайша айтқанда, қаржының жартысына жуығы сон-
дай қосымша салықтарға кетуі мүмкін. Қазақ анимациясында 
ер кіндік бар, тек белгілі бір тақырыпқа ғана. Бізде ұрпақты пат-
риотизмге тәрбиелеу керек деген ұстаным бар. Анимация тек балаларға 
ар налған деген қатып қалған түсініктен арылмаған. Сананы сандалтатын ере сек-
тердің !зара әзілдесетін арзан әзілсымақтарын анимацияға тығып, ұрпақтың !ресін 
т! мендетудің қажеті шамалы. 

ақтай тын дәрежеге жетеді.

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

НЕМЕСЕ НЕМЕСЕ 
«ЕСКЕРТКІШ БОП ТҰРЫП «ЕСКЕРТКІШ БОП ТҰРЫП 
КЕТЕР МЫҚТЫЛАР!»КЕТЕР МЫҚТЫЛАР!»

БИІКТІКБИІКТІК

Астана қаласындағы Ұлттық академиялық кітапханада «Биіктік» атты 
әдеби сазды кеш өтті. Қазақтың тұңғыш бард ақыны, композитор Табылды 
Досымовты еске алу кешін ақынның жары Қарлығаш Ибатова мен 
баласы Абыл Аяшұлы және ақынның ізбасарлары мен замандастары 
ұйымдастырды.

Сахна т!рінде ақынның әндері 
шырқалып, 2013 жылы жарық 

к!р ген «Із тастап аққан бір жұлдыз» атты 
жи нағының екінші басылымының тұ-
сауы кесілді. Кітапхана фойесіндегі к!р-
меге ақынның еш жерде жарияланбаған 
ар хив тегі суреттері қойылды.

Dдеби сазды кеште Президент кеңес-
шісі, журналист Бауыржан Омарұлы, те-
ле журналист Арман Сқабылұлы ақын, 
ком пазитор Елена Dбдіхалықова, Мә-
жіліс депутаты, жур на лист Жанарбек 
Dшімжан, «Түркістан» га  зетінің бас 
редакторы Бауыржан Ба ба жан ұлы, 
«Айқын-Литер» ЖШС-ның ди  рек торы 
Ысқақ Егембердиев сынды ел аға лары 
естелік айтып, Табылдыға арнап жаз ған 
жырын оқыды. 

– Табылдың Астанада әлі кеші болған 
жоқ. Мынау – алғашқы кеші. Ал Ақт!бе 
қа ласында Табылдының жыл сайын ән-
дер байқауы !ткізіліп келеді. Атырауда 
да, Маңғыстауда да керемет жыр кеші 
болды. Енді Астанаға келді. Табылдыны 
ес ке алу, Табылдыны таныту деген мақ-
сат та... 7зі де халықтың арасында таны-
мал. Бірақ ресми түрде Табылдының елге 
та нылуы соңғы бір-екі жылдың к! ле-
мінде қолға алына бастады. Атырауда 
ес  керткіші ашылды. Біздің за ман дас-
тардың ішінде Табылдының оқ бойы 
озық, шы нымен ал да екенін дәлелдейтін 
ес керткіш әлі еш кімге қойылған жоқ. 
Табыл оқу бітір ген нен кейін Алматыда 
қала алмай, бір шаңырақтың жалғызы 
болғаннан кейін ауылға кетті. Ауылда 
жүріп шығар ма шы лы ғын дамытты. Ал-
матыны сағынып жүр ді, Алматыға келгісі 
келетін. Бірақ қо лы байлаулы еді. Сонда 
да болса, қыс қа ғана 45 жыл ғұ мырында 
к!п жұмыс бі тіріп кетті. Ал оның шы-
ғармашы лы ғы ның ең бір гүл денген ша-
ғы, қазір елдің ау зынан түспей жүрген ең 
бір таңдаулы ән дерінің 70-80 пайызы 
ҚазГУ қала шы ғында, жастық, студенттік 
шағында дү ние ге келді. Бәріміз жас 
болдық, бәріміз ға шық бол дық. Dнде-
рінің талайының қа лай ту ғанының 
куәсімін. Тіпті, пат риот тық әндері де 
Алматыда туды. Жел тоқ сан оқиғасының 
ортасында болды. Сол үшін оқудан 
шығып қалды. «Мен қа зақпын» деген әні 
күйініштен, азаттық аң с аған жан те б-
іренісінен туған еді.

Табылдының тағдыры киноға да 
татиды. Түбі к!ркем фильм, 

спек такль, пьеса болып, к!рерменмен 
қауы шады, жарық к!реді деп сенемін. 
Та был талант Астананың кітапханасы 
сах насынан басталып, үлкен сарайларда 
та лай-талай жыр кештерінің тақырыбына 
ай налады деп ойлаймын, – дейді ақын-
ның курстасы Арман Сқабылұлы.

Қазақтың жыр әлемінде жасындай 
жар қырап, отты !леңдерімен олжа салған 
ақын дар аз емес. Тағдырдың таңбасы со-
лай ма, әйтеуір қазақ к!біне к!зі тірісінде 
та лантты танымай жатады дейміз. Бірақ 
80-90-жылдары к!зі тірісінде-ақ Та был-
ды Досымовтың КазГУ қалашығын тер-
бет кен қоңыр үні, гитарадан т!гілген 
қоңыр әуені сол кездегі барлық қазақ 

жас тарының жүрегіне ұялап, ән болып 
әуе легені рас. «Түркістан» газетінің бас 
ре дак торы Бауыржан Бабажанұлы:

– Біз университетке келсек, бүкіл 
Каз ГУ Табылдының әнімен тыныстап, 
тер беліп тұр екен. Біздің студенттік кез-
дері міздің бәрі Табылдының әндерімен 
!тті. Оған дейін !з заманының тынысын 
ги тараның үніне қосып жеткізген дарын 
ұлты мызда болған жоқ, - десе, Бауыржан 
Омарұлы Табылды Досымовтың сту дент-
тік !мірінің !лшемі, достығының анық-
тауышы – ақын Dубәкір Смайылов, 
жур   налист Болатбек Қожан және теле-
жур налист Арман Сқабылұлы олардың 
Та былды қалай алақанына салып аяла ға-
ны жайында естеліктерді айта келіп, 
ақын шығармасындағы философиялық, 
пси хологиялық иірімдер ж!нінде тол-
ғам ды ойын ортаға салды. 

– Табыл әскерден келді де, шы ғар ма-
шылықпен шындап айналысты. Тыны м-
сыз ізденді. Қабілетін қайрады. Қаламын 
ұштады. Гитарасының шанағынан саз 
сау ды. Нәтижесі, !здеріңізге белгілі.

Ақын досымыздың мақсат-міндеті 
мен !сіп-!рлеуінің кілті !з !леңінде тұр. 
Оның шығармашылығында «биіктік» 
ұғы мы маңызды роль атқарады. Ол үнемі 
ға рышқа к!з тігеді, зеңгір к!кке зер са-
лады. Бала бардтың арманы да («Ұнатады 
шың ға к!ңіл шырқауды, Таулары жоқ т!-
бемізден бұлт ауды»), аңсары да («Шың ды 
армандап т!бесі к!к сүзгілер, Экраннан 
Эве рестке үздігер»), кесімі де («Қыр ба-
ла сы тауға қарап !спейді, Қыр баласы 
қол созады аспанға»), шешімі де («Биік-
тік ті айналайын, туған ел, Қыранының 
қа натымен !лшеген») – сол биіктік. Та-
был игерді сол биіктіктің біразын. Қан-
дай шыңдарды бағындырғанына бүгінгі 
жұрт куә.

Тағы бір назар аударарлық нәрсе 
– Табылдың !леңдеріндегі «тау» 

тү сінігі. Бұл – алдыңғы «биіктік» ұғы мы-
мен астасып жатқан дүние. Тау тұлғалы 
Та был тауға құмартты. «Обаны адыр, 
адыр ларды т!бе деп Т!белерді тау деседі 

біз дің ел», – деп туған жерінің табиғатын 
те бірене тәпсірледі. «Тартыспай-ақ Ғам-
за товтай к!кеммен, Тау ұлы емес, қыр 
ұлы боп !тем мен» деп !зінің перзенттік 
па рық-пайымын жалпақ жұртқа жария-
ла ды. «Осы қырда т!бешіктей аналар, 
дү ние ге таудай ұлдар әкелген» деп !с кен 
!ңірін !бектей түсті. «Ереуіл атқа ерін 
салған егесте, Махамбеттің !зі бір тау 
емес пе?» деп Арман секілді тау ұл да рына 
шекесінен қарап, алаб!тен ас қақ тық 
танытты.

Расында да оның әйгілі үш до сы-
ның екеуі таусыз жерде туып-

!скен-ді. Dубәкірдің тауы – !лең, Боря-
ның тауы – иман... Ал Арман ти тім дейі нен 
тауда ойнаған жас марал еді... Табылдың 
оған тым жақын болғаны да содан шығар. 

Табылдың да кредосы тау секілді ас-
қақ еді. Тау перзенттерін тынбай жыр-
лай ды («Тау ұлдары тауда нағыз сырбаз-
дай, Жүздеріңде шабыт оты жүр маздай»), 
оларды !зінің теп-тегіс туған жерінің 
алаң сыз адамдарымен салыстырады 
(«Біз дің қырда қыдырса егер бір жаздай, 
Та лай таулық кетер ме екен жыр жаз-
бай»), ақырында таусыз-ақ тірлік етеріне 
мойынсұнып, сабасына түседі «(Алты 
алаштың алыптары берсе дем, Таусыз ғұ-
мыр кешеріме мен сенем»). Бәрібір к!-
кейтесті арманын !зі күндіз-түні ши ма й-
лайтын ақ параққа м!р ғып басты, – деп 
Бауыржан Омарұлы Табылды Досымов-
тың шығармаларындағы арман-мұрат-
тарының шындыққа айналғаны туралы 
толғанды. 

Жыр кешінде Қорабай Есенов, Зәм-
зәм Дәуітов, Амантай Шәріпов, Ерсайын 
Жапақов, Сабыр Адай, Dмірхан Балқы-
бек, Жарас Сәрсек сынды тау тұлғалы 
қаз ақтың біртуар ұлдарының аттары Та-
был ды Досымовтың атымен қатар ата-
лып, 80-90-жылдардағы қазақ жастары-
ның қилы да қызық жастық шақтарынан 
сыр шертті.

– Бүгін бір сұрапыл кеш болып жа-
тыр. Керемет естеліктер айтылып жатыр. 
Та был аға біздің жатақханаға жиі келетін 
еді. Түнімен ән айтатын. 7тірік !лең жа-
за тын халтуршиктерге жаны қас еді, – 
деп еске алды депутат Жанарбек Dшім-
жан. Иә Табыл ақынның жасандылыққа 
жаны қас шығармашылық талантына 
жазушы Dуезхан Қодар: «Табылды жа-
сан дылықты кешірмей, сынап-мінеп 
оты рады. Себебі оның ең түпкі мақсаты – 
қа зақтың шығыстық болмысын табу 
емес, қазақтың !зіндік қазақ болмысын 
табу. Ал ол болмыстың табиғаты қазақ-
тың жырау болмысында жатыр. Жырау 
дегеніміз кім? Жырау – әрқашанда шын-
дықсүйгіш қазақы еркін болмысты 
дәріп тейтін ақын. Ол – бір жағынан 
билік пен халық арасындағы дәнекерші 
бол са, екінші жағынан, биліктің алдында 
ха лық с!зін айтушы, оның мүддесін қор-
ғаушы тұлға. Егер бір кездері қазақ бір-
тұтас болса, ол – халыққа да адал, би лік-
ке де әділ біздің жанкешті осы жыраулық 

бол мысы. Ол бард с!зінің ортағасырлық 
жә не қазіргі мағынасында да бар. Ең түп-
кі негізінде, ол қазақ дәстүрлі жыраулар 
мә дениетінің !кілі болса, екінші жағы-
нан, қазіргі авангардистік, модернисттік 
мәде ниетінің !кілі» деп баяғыда бағасын 
берген еді. 

Табылды Досымов туралы жазған-
да ақынның !зінен асырып айту 

мүмкін емес сияқты. 7йткені ақын !лең-
дерінің қай-қайсысына үңілсеңіз де, !мі-
рі не де, !неріне де, тіпті !ліміне де !зі 
ес керт кіш қойып кеткенін аңғарады 
екен сің. 

– Биыл Табыл ағаның бүкіл әндері 
но таға түсіп, үлкен кітап болып жарық 
к!р ді. Туған жерінде !нер кеші !тті. Ке-
лесі жылы Табыл Досымовтың әндер 
фес тивалі !теді деп жоспарлап отырмыз. 
Со нымен қатар Махамбет атындағы ака-
демиялық қазақ драма театрының әртіс-
те рі ақын !мірін басқаша қырынан к!р-
сететін «Ұнатамын мен сені» деген 
та      қ ы рыпта жаңа спектакль дайындап 
жа тыр, – деді Махамбет атындағы Қазақ 
дра ма театрының қызметкері, ақын Dлия 
Дәулетбаева. Иә, қазақ барда қазақтың 
тұңғыш бард ақыны Табылды Досымов 
та !лмейді, мәңгі жасайды.

Табылды Досымовтың шы ғарма-
ларын дағы биіктік, тау, жалғыздық сын-
ды ұғымдардың қазақ ұғымындағы ұлы-
лық !лшемдерімен, ал «Біреу келсе 
екен...» деген арман-аңсары халқымыз-
дың бауырмал, к!пшіл, қонақжай деген 
секілді !мірлік таным-түсінігімен ұш та-
сып, ұрпаққа ұлттық мінез-құлықты үлгі-
!неге етіп, мәңгілікке жалғаса беретіні 
с!з сіз. 7йткені Табылды туралы тау сыл-
мас тақырып т!ңірегінде сыр шертіп, 
ес телік айтар қаламдас достары, заман-
дас тары және ізін жалғап, жолын қуған 
аға-бауыр, іні-қарындастары, Қарлы-
ғаш тай жары мен Абылдай мұрагері бар.

Тілекгүл ЕСД�УЛЕТ
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АВТОГАЗ АВТОГАЗ 

Жердегі ең әсем және тылсым құбы-
лыстың бірі – поляр шұғыласы. Түрлі 
түс  пен алаулаған шұғыланы күн желінің 
зарядталған б�лшектері соғылуы әсері-
нен атмосфераның жоғарғы қабатындағы 
молекулалар мен атомдар шығарған сәу-
лелер туғызады. «Солтүстік немесе оң-
түс тік шұғыласы» деп те аталатын жар-
қырау  Жердің  магнит  полюстері 
ма  ңын да, яғни 65–70° ендіктерде к�рі-
нетіні белгілі. Алайда Күн белсен ді лігі 
артқан кезде атмофераның сәуле  ленуін 
орта, тіпті т�мен ендік тұрғындары да 
к�руі мүмкін.

Иә, солтүстік шұғыласы мың жылдар 
бойы адамдарды таңдандырып келді. 
Полярлық шұғыла алғаш рет 30 мың 
жылдық кроманьнон үңгірлеріндегі 
сурет  терде бейнеленген. Бұл туралы де-
ректер біздің заманымыздан бұрынғы 
2600 жылғы к�не қытай жазбаларында 
кездеседі. Физикалық анықтамасына 
келсек, полярлық шұғыла немесе Cол  -
түс       тік шұғыласы – Жер атмосферасының 
ионосфера қабатында байқалатын жар-
қыл. Полярлық шұғыла ғарыштан келе-
тін жоғары энергиялы зарядталған б�л-
шек   тердің (электрондар мен про тон       -
дар     дың) атомдармен және молекула-
лармен әрекеттесуі (90–1000 шақырым 
биіктікте) нәтижесінде пайда болады.

Ал еліміздің к�гінен к�рінген те-
ріс  кей шұғыласына мамандар не 
дейді? На зарбаев университетінің 
ғылыми қыз мет кері Бекдәулет 
Шү кірғалиев уни        вер          си теттің 
Ассы-Түрген аст рофизи калық 
обсерваториясының аумағын-
да орналасқан NU Transient 
Telescope ар найы маман дан ды-
рыл ған телескопы (NUTTelA-TAO) 
барын айтады.

«Бұл орбиталық ғарыштық обсер-
вато  рия лардан келетін сигналдарға 
автономды түрде жауап алуға арналған 
телескоп және ол әр бұлтсыз түндері бір 
жыл дан астам жұмыс істеп жатыр. Ға-
рыштық обсерваториялар бір секунд 
ішінде терең ғарыштан �те күшті жары -
лыстардың орындары туралы ақпарат 
жібереді. Мұндай оқиғалар �те тез жүре-
ді, жарқын сәуле әдетте бір минут тан 
кейін жоғалады, бұл оқиға қарапайым 
те лескоптарға �лшеулерді бастау үшін 
тым жылдам. Bткен түнде Қазақстан ай-
мағында бақыланған солтүстік шұғы ла -
лар терістіктегі мемлекеттер үшін әдет-
тегі жағдай болғанымен, Қазақстан 
ай ма ғында �те сирек кездеседі. Бұл Күн-
де болатын магниттік белсенді  ліктерге 
бай ланысты болады. Қараша айы ның 
2-3-ші күндері �те үлкен бел сенділік 
бай   қалды. Сол кезде Күннен б�лініп 
шық қан жоғары энергиялы зарядталған 
б�л шектер �ткен түнде жердің магнито -
сфе расына жетті. Сол жоғары энергиялы 
б�л шектер магнитосферадан �тіп атмо -
сфе ра молекулаларымен әсерлескенде 
түр лі түсті сәулелер шығарады. Бұл жол-

ғы магниттік дауылдың қуаты �те үлкен 
болғандықтан солтүстік шұғыласы оң-
түстік аймақтарда да байқалып отыр. 
Алматыда орналасқан Ионосфера ин-
сти тутының детекторлары геомагнитті 
дауыл индикаторы болып табылатын 
К-индексінің 9 ұпайдың 7-іне дейін жет-
кенін бақылады. Бұл к�рсеткіштерді 
Фе сенков атындағы Астрофизикалық 
ин ституттың арнайы парақшасында (ssa.
fai.kz) к�руге болады», – дейді ол. 

Аспанның қызыл түске боялған сәтін 
еліміздің әр �ңіріндегі Қазнет қолдану-
шы лары б�ліскен. Қазақстанда пайда 
болған поляр шұғыласына «Қазгидромет» 
РМК да �з пікірін беріп үлгерді. «Поляр 
шұғыласын күннен б�лінген зарядталған 
б�лшектер атмосфераның жоғарғы қаба-
тындағы сирек газдарға әсер еткенде 
бай қауға болады. Солтүстік шұғыла – 
геомагниттік белсенділіктің нәтижесі. 
Бұл метеорологиялық құбылыс біздің 
енді гімізге тән емес және Қазақстанда 

�те сирек болады», – деп жазылған ха-
бар  ламада.

Қазақстандықтар биыл к�ктемде де 
осын дай құбылысты байқаған еді. Сол 
кез де бұлттар әдеттен тыс жарқылмен 
жа   рық    танып, кенет жоғалып кеткен еді. 
Ма мандардың айтуынша, Күн белсенді-
лігі биыл елеулі артқан. Күннен үзілген 
протуберанец заты жексенбіде 21:40 ша-
ма сында Жерге жеткен. Бұл соңғы 
20 жыл   дағы ең қуатты магнит дауылының 
бірін туғызған. Нәтижесінде, әдетте биік 
ендіктерде ғана к�рінетін поляр шұғыла-
сын 6 қарашаға қараған түні орта ендік 
тұрғындары да тамашалап отыр.

Иә, түнде бақыланған поляр шұғы-
ласы соңғы 20–30 жылдағы ең жарқын 
әрі ең оңтүстік аврора ретінде бағалануда. 
Деген мен екі жыл бұрын да осыған ұқсас 
құбылыс байқалған. Мысалы, 2021 жы-
лы 2 қарашада Күнде M1.7 балдық жар-
қыл болып, плазма бұлты атылған екен. 
Зарядталған б�лшектер ағыны екі тәу-
лік тен соң Жерге жетіп, күшті геома г-
ниттік дауыл туғызды. Сол себепті по ляр 
шұғыласы т�мен ендіктерден-ақ, мы -
салы, Калифорния штатындағы Лин-

кольн (39° солтүстік ендік) 
мен 45° оң   түстік ендікте 

орналасқан жаңазелан   -
дия лық Да нидин қа  л а-

ларынан ба           қы        ланды. 
Шұғыла Ре сей дің 

к�п теген ай мақта-
рын да, тіпті 52° 
солтүс тік ен д ік-
тег і  Ир  кутск 

о б  л ы  с ы н  д а  д а 
к�  рінді.

Ал «Солтүс тік 
шұ ғыла ас танасы» де -

ген атаққа ие Нор ве гия-
 ның Тро мсё қа ла сында 

(69° с.е.) жаң быр жауып 
тұрса да, жо  лы болғыш кей-

бір фотографтар әде мі сурет түсіре алды. 
Qлеуметтік желіде тарап кеткен фо т-

олар дың к�бін Нұр қа нат Шаймұ    ратұлы 
Ақмола облысы Ерей ментау ауданында 
(51°37 с.е.) түсірген. Біз фото авторымен 
бай ланыса алмадық. Бірақ осындай әр 
�ңір дегі табиғат құбы    лыс тарын фотоап-
па ратының к�зінен тыс қалдырмауға 
тырысып жүрген фот ограф Андрей Тю-
шинмен аз-маз пікір лесіп үлгердік. 

«Мұның бәрі салыстырмалы түрде 
ұзақ уақыт бұрын астрофотографияға 
қызығушылықтан басталды. Ұзақ уақыт 
бойы мен әртүрлі табиғат құбылыстарын 
тек процестер физикасы тұрғысынан 
ғана емес, фотограф ретінде де зерттедім. 
Qрине, кез келген фотограф сияқты, мен 
ерекше нәрсені түсіргім келді. Осы ретте 
қызығушылығым солтүстікте жиі кезде -
сетін құбылыс, бірақ �те сирек жағдай-
ларда ортаңғы аймақта к�рінетін Аврора 
шұғыласына ауды. Мен бұл оқиғаны 
болжау үшін арнайы сайттарда күннің 
жарқырауын қадағалай отырып, шұғы -
ланың неден пайда болатынын зерттей 
бас тадым. Алғаш рет 2022 жылдың та мы-
зында мақсатыма жеттім. Содан кейін 
ұзақ айлар үзіліс болды. Сосын күтпеген 
жерден екінші рет сәттілік сағаты туды. 
Сәуір айында Батыс Қазақстан облы-
сындағы дәл сол шұғыланы суретке 
түсір   дім. Теориялық тұрғыдан бұл мүм-
кіндік �те аз болды, бірақ соған қарамас-
тан, бұл к�птеген факторлардың қолай-
лы сәйкестігінің арқасында мүмкін 
бол ды. Кеше, айтпақшы, бұл құбылыс 
тіпті кең ауқымда қайталанды. Бәлкім, 
келесі 1,5-2 жылда тағы қайталанатын 
шы ғар.

Болашаққа арналған жоспарларға ке-
летін болсақ, �з кәсібімді дамыту, жұл-
дыз ды аспанның ең әдемі б�лігі бар жаңа 

жерлерді іздеу. Ресей мен Қазақ станда 
ғана емес, басқа елдерде де, астроно мия-
ны танымал етуге деген ұмтылыс бар. 
Ғы лым ретінде �з к�зіммен к�рген, ғы-
лым түсіндіре алатын таңғажайып құбы-
 лыстарды адамдарға түсіндіру, баян-
дау», – дейді ол. 

Жалпы, табиғат құбылысына 1619 жы-
 лы ғана латынша aurora borealis деген ат 
берілген. Бұл атауды атақты ғалым 
Галилей қойған. Сол уақыттарда ғалым-
дар солтүстік шұғыласын таңда Күннің 
шығуы кезінде пайда болатын құбылыс 
деп есептеген. Бірақ ғылым дәлелде-
гендей шұғыла тек Күннің шығуымен 
пайда болатын құбылыс емес. 1749 жылы 
ғалымдар Күн циклдерін зер т тей бас -
тады. Нәтижесінде, Күн бетінде дақтар 
пайда болғанда Солтүстік шұғыла қатты 
жарқырап к�рінетінін анықтады. Гали-
лей мұндай табиғат құбылысына Римнің 
«Таң құдайы» мен гректердің «Жел құ-
дайы» аттарын біріктіріп берген деседі. 

Бүгінде солтүстік шұғыла – Aurora 
borealis деп аталса, ал оңтүстік шұғыласы 
Aurora australis деп аталады. Осылардың 
арасындағы ең к�п к�рінетіні жасыл-
сары түсті шұғыла оттегі мен Күн моле -
кулаларының �зара әрекеттесуінен жер-
ден 240 шақырым биіктікте пайда 
бо       лады. Егер Күн молекулалары азотпен 
�зара әрекеттессе, аспанда қызыл немесе 
к�к түс пайда болады. Ал олардың басқа 
түстерін тек арнайы құрылғылар арқылы 
ғана к�ре аласыз. Сәулелік пішіндердің 
орташа қалыңдығы 200 метр, жарық 
артқанда, ол кемиді. Полярлық шұғы-
ланың спектрлік құрамы ендікке байла -
нысты �згеріп отырады. Шұғылаларды 
зерттеу, біріншіден, Жерге жақын ғарыш 
кеңістігіндегі процестер туралы ақпарат 
жинауға, екіншіден, оптикалық сәуле 
шы ғарулары бойынша ғарыш б�л шек-
терінің ионосфераға әсерін анық тауға 
мүмкіндік береді.

Ғажайып табиғат құбылысы кейде 
бұлт сияқты, кейде толқын, спираль, жә-
не горизонт түріндегі түрлі пішінде 
к�рінеді. Осыған байланысты әр ха-
лықтың �з наным-сенімдері бар. Мыса-
лы, Финляндияда оларды «Отты түл-
кілер» деп атаса, Шотландияда «Пе ріш-
     те», Скандинавияда оны балық аулаудың 
сәтті �тетінінен хабар беретін құбылыс 
ре тінде қарайды. Инуиттер болса, олар-
ды «Түнгі аспанда билейтін жа нуарлар» 
деп атайды екен.

Түйін: 

2019 жылғы минимумнан кейін Күн 
белсенділігі біртіндеп артып келе 

жатқандықтан, мұндай құбылыс енді 
жиірек болуы мүмкін. Поляр шұғыласы 
2015 жылы Қазақстанның солтүстігінде 

(53–55° с.е.) к#рінгені есімізде. Күн 
белсенділігі шыңына 2025 жылы жетеді 

деп күтіледі. Демек, мұндай оқиғалар 
жиілей бермек. Дегенмен алып Анамыз 

– Жер планетасы аман болсын деп 
тілейміз! *рқашан Күн с#нбесін!

Жыл сайын күзгі уақытта газ 
тап  шылығы болатыны 

қалып ты жағ   дайға айналды. 
Әсіресе, биыл ғы егін орағы нағыз 
қызған шақта сұ йы   тылған көгілдір 
отынның же      тіс    пеушілігі қатты сезілді. 
Тұтас ай бо йы тоқтамастан жауған 
жаңбыр  дың салдарынан 
теріскейдегі ди қан қауымының 
алтын астығын түгел   дей ылғал 
басып, элеватор   ларға әдеттегідей 
көлемде жеткі зілген газ таусылып 
қалды. Әрине, кештетіп болса да газ 
көлемі жі бе рілген. Алайда 
сұйытылған газ дың уақытында 
әкелінбеуінің салда  ры нан 
теріскейдің жүздеген диқан қауымы 
астығын уақытында кеп тіре алмай, 
қызып кеткен мыңдаған тонна 
астығы далаға төкті. Тіпті, әлі де 
кептіре алмай қызған астықты қайда 
өткізерін білмей жатқан шаруа көп. 
Бұл орайда форс-ма жорлы 
жағдайға дайын бол мауы мыздың 
басты себептерінің бірі – алғашқы 
кезекте газдың уақы     тында 
жеткізілмегенінде екені рас...

ӘРҚАШАН

СӨНБЕСІН
КҮН!
Табиғат тосын құбылыстарға толы. Әсіресе, көк жүзіндегі 

ерекше құбылыстар адамзатқа қашанда жұмбақ, 
қашанда қызық. Кеше, қарашаның 5-інен 6-сына қараған 

түні қазақстандықтар республиканың солтүстік, шығыс және 
орталық аймақтарынан теріскей шұғыласына куә болды. Осы 
ретте біз аталған құбылыстың ғылыми түсінігін іздеп көрдік.

АҚМОЛАДА

Үкімет пен тиісті министрлік «түйінді 
мә селе тарқатылды, қажетті к�гілдір отын 
к� лемі �ңірлерге жеткізілді» де  генімен 
жер гілікті аймақтарда газ тап шылығы әлі 
де болса асқынып тұр. Эле  ваторлар мен 
нан қабылдау бекеттеріндегі қарбалас �з 
ал дына, енді кәдімгі жа  нар май құю бе кет-
терінде де газ құйып алу дың �зі қып-қы-

зыл майданға айнала бас таған. Жа нар-
май дың қымбатшы  лығынан к�ліктеріне 
ав тогаз балонын қойдырып алған жүр-
гізу шілер газ тап шылығына қатысты 
наразылықтарын жиі білдіріп жүр. Тіпті, 
кей бірінде кезек күтіп қалған жүргізуші-
лер дің �зара жанжалдасып, бір-біріне 
жұ ды рық ала жүгіргендері де кездесіп 
қала ды.

Qсіресе, Ақмола облысында «Автогаз 
жетіс пейді, қаланың барлық автогаз құю 
бе кеттерінде газ жоқ» деп жүрген авто к�-
лік иелерінің қарасы к�бейген. Бар болса 
бірыңғай талонмен, оның �зі ұзын сонар 
кезекке айналған. Қаланы айнала жүріп 

газ таппаған жүргізушілер мәселені би лік-
ке тікесінен қойып, оны шешуді талап 
етуде. Желіге жарыса жазған авто к�лік 
иелерінің айтуынша, облыстың барлық 
аймағындағы газ құю бекеттерінде автогаз 
жоқ. Болған күннің �зінде талон мен, яки 
ұзынсонар кезек күтіп зорға алуға мәжбүр 
болады. Тұр ғындардың басым б�лігі «газ 
тапшы лығы қолдан жасалған, кезекті 
мәрте бағаны к�терудің амалы...» деп са-
найтын   дарын жасырмады. 

– Автогаз іздеп қаланы түгел кезіп 
сан далып шықтым. Бір жарым айдан бері 
автогаз қасқалдақтың қанынан қат болып 
кет ті. Бар болған күннің �зінде кезек кү-
тіп 1,5-2 сағаттан астам уақыт кетеді. Ас-
тық кептіру үшін элеваторларға жіберілсе, 
авток�ліктерге б�лінетін газға неге қо-
сымша қоры болмайды? Анти   моно по-
лия лық қызмет пен прокуратура орган-
дары ай қарап отыр ма? Бұл деге ніңіз – нағыз 
бағаны жасанды түрде к� терудің келісімді 
әрекеті ғой, – дейді К�к шетау қаласының 
тұрғыны Qнуар Бахманов. 

Газ тапшылығын жергілікті газ тарату 
компаниялары да мойындады. Қаланың 
тұрғын үйлерінің басым б�лігіндегі газ-
гольдерлерді газбен қамтитын бір  неше 
автогаз жанармай бекеттері бар «К�к ше-
тау Транс Газ» компаниясының бас шысы 
әзірге газ болғанымен к�лем тау сылуға 
таяу екенін жеткізді. 

НЕГЕ 
ТАПШЫ?

– Иә, газ тапшылығы бар екені рас. 
Қа ланың бірнеше автогаз бекеттерінде 
газ мүлдем жоқ. Бірінші кезекте бұл эле-
ваторлар мен нан қабылдау бекетте   рін де 
болған газға қажеттіліктің салда  рынан 
болды деп ойлаймын. Бірінші кезекте 
әлеуметтік маңызды салада газ болуға 
тиіс. Qзірге менің газ құю бекет терімде 
газ бар. Бірақ алдағы күндерде таусылып 
қалатыны анық. Bйткені �т кен айларда 
болған газ сатылымынан осы соңғы апта-
ларда сатылған газдың к�лемі бірнеше есе 
асып түсті, – дейді «К�кшетау Транс Газ» 
ком паниясының директоры Батыр 
Qшіров. 

 Ал облыстың Энергетика және тұр ғын 
үй және коммуналдық шаруашы лық бас-
қармасы түйінді мәселенің не гізгі себебін 
ауыл шаруашы лығы компа нияларының 
газды аса к�п м�лшерде сатып алуынан 
осындай тапшылықтың болғанын жет кізді. 
Бас қарма мәліме тінше, еліміздің Энер-
гетика министрлі гі бекіткен сұйыл тылған 
газ жеткізу жоспарына сәй кес, қараша 
айына об лысқа 8 604 тонна газ б�лінген. 
Оның ішін де «Ақт�бе Мұнай-Газ» ком-
пания сынан 5 508 тонна және Атырау 
мұнай �ңдеу зауытынан 3 096 тонна жет-
кізілген. Bңірдің газ тұтыну мәліме тіне 
қарағанда, облыс аумағында осы жылдың 
тоғыз айы ішінде 8,5 мың тонна газ тұты -
нылған. Бас    қарманың соң ғы дерек тері 

бойынша, �ңірдегі сұйыл тылған мұ най 
газы бар-жоғы 816 тонна қалған. Оның 
370 тон насы К�кшетау қа ласында. Мұ-
нымен қоса, �ңірге 31 цистер налы вагонмен 
1 116 тонна газ келе жатыр. Ол об лысқа тек 
6 күнге жетпек. 

Автогаз бағасына келсек, �ңірдегі ав-
то газ бағасы бүгінде 69 теңгеден 81 теңге 
аралығында болып тұр. Яғни, балон газы 
келісіне 81-220 теңге болса, �неркәсіп кә-
сіп орындарына келісіне 85-160 теңгеден 
сау даланады. Ал газ тарату қондырғы-
ларын да текше метріне 460 тең геден бас-
тал ған. 

– Қазір облыста сұйылтылған газ тап-
шы болып отыр. Жыл сайын күзгі уақытта 
эле ваторлар мен астық қабылдау бекет-
терінде бидай қабылдайтын кезде осын-
дай жағдай болады. Ауыл шаруашы лығы 
тауар �ндірушілері халыққа ар налған 
сұйылтылған газды к�п к�лемде сатып 
ала ды. Осыған байланысты к�птеген ав-
тогаз құю бекеттерінде газ сату тоқтап 
қа лады. 2 қарашадағы мә лімет бойынша, 
об лыстың 36 автогаз құю бекеттері газдың 
бол мауынан уақыт ша жұмысын тоқ тат-
қан. Басқарма �н діруші зауыттардан 
сұйыл тылған мұнай газын облыстың газ 
тол тыру стансал а рына жеткізуге тұрақты 
түр де мони торинг жүргізеді. Қазір «Қа-
зақ стан темір жолы» ұлттық компаниясы 
ак ционерлік қоғамымен теміржол арқы-
лы автогаз құйылған вагон-цистерналар-
дың тезірек жеткізу мақсатында тиісті 
жұ мыстар жүріп жатыр, – дейді Ақмола 
облысының Энергетика және тұрғын үй-
коммунал дық шаруашылық басқармасы 
басшы сының орынбасары Ермек Ту ша-
нов. 

Түйінді мәселе жылда 
қайталанады. Бірақ құзырлы 

органдардың мәселені ушықтырмай 
уақытында қор жинамай, яки бағаның 

#згеруіне себепкер болуы түсініксіз. 
Бұл орайда түйіннің тар қатылуы үшін 
Үкіметпен қоса, тиісті министрліктер, 

сондай-ақ облыстық әкімдіктер 
бірлесе шара қабылдаса 

екен дейсің... 

Ақмола облысы 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Финляндияда оларды 
«Отты түл кілер» деп атаса, 

Шотландияда «Пе ріш     те», 
Скандинавияда оны балық 

аулаудың сәтті !тетінінен 
хабар беретін құбылыс ре тінде 

қарайды. Инуиттер болса, 
олар ды «Түнгі аспанда 

билейтін жа нуарлар» деп 
атайды екен.
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Б�гінде Т�ркістан облысына 
мемлекет тарапынан ша�ын және 
орта кәсіпкерлікті дамыту�а т�-
ра�ты �олдау к�р се тіліп келеді. 
Сон дай-а� облыс бас шысы Дархан 
Сатыбалды жергілікті кәсіпкер-
 лер мен жиі кездесіп, ашы� диалог 
ор натып т�рады. 

Дархан Сатыбалды з үйінің аула-
сында кәсібін дңгелетіп отырған түркіс-
тандықтармен кездесті. Атап айтсақ, 
ңір басшысы Түркістандағы орта және 
шағын кәсіпкерліктің дамуына үлес 
қосып келе жатқан ндіріс орындарында 
болып, кәсіпкерлермен пікірлесті. Жұ-
мыс барысымен танысып, кәсіпке ке-
дергі келтіретін факторларды да талқы-
лады.

Түркістан – рухани қала, сондықтан 
туристік бағытпен немесе зиярат жасап 
келетіндердің қатары мол. Сол себепті 
мұнда қолнер бұйымдарына сұраныс 
кп, тұтынушы талғамы да артқан. 
Кәдесыйлар жасап шығаратын жергілікті 
кәсіпкерлер Түркістан қолнерін дамы-
туға үлес қосып келеді. Мұнда жылына 
1 000 дана бұйым шығарылады. Кәсіп-
керлер соңғы уақытта қазақи нақыштағы 
ұлттық қолнер бұйымдарына сұраныс 
артып келе жатқанын, алдағы уақытта 
кәсібін кеңейтуды жоспарлап жатқан-
дарын тілге тиек етті. Кәсіпкер тек жас-
тар арасында бұл кәсіппен айналысуға 
деген қызығушылық аз екенін айтты.

 Мәселен, облыс әкімі табан тіреген 
«Қанібекова» ЖК темір және ағаш есік 
шығарумен айналысатын цех жылына 
6 000 дана есік жасап шығарады. Белгілі 
болғандай, мұнда 20 адам тұрақты жұ-
мыс пен қамтылған. Тапсырыс тұрақты 
түсіп отырады.

Бұдан блек, облыс әкімі «Сауран» 
тұрғын үй алқабында болып, атқарылып 
жатқан жұмыстармен танысты. Жауапты 
мамандармен кездесіп, тұрғындар ті-

нішіне құлақ аса отырып, бірлесе жұмыс 
істеуді міндеттеді.

Облысы әкімі Дархан Сатыбалды 
шағын, орта және ірі бизнес кілдерімен 
де кездесті. Бұл жолы Түркістан қаласын-
да бизнесін дамытуға ниет білдірген 
Алматы, Қарағанды облыстарынан 
арнайы келген кәсіпкерлер де қатысты. 
Сондай-ақ туризм, агронеркәсіп, ңдеу 
неркәсібі және басқа салалардан 50-ге 
жуық кәсіпкер жиналды. Мемлекеттік 
органдардың кілдері де қатысып, ұсы-
ныс тарды тыңдады. Бизнес кілдері 
қор даланған мәселелері мен жаңа ұсы-
ныс тарын айтты. Ашық және емін-еркін 
форматта ткен басқосуда кәсіпкерлерде 
з ойларын ортаға салды. Бизнес кіл-
дерінің сзін тыңдаған облыс басшысы 
кәсіпкерлерге қай кезде де қолдау 
крсетілетінін жеткізді. 

– Кәсіпкерлердің жеке бастамасына 
барынша қолдау крсету қажет. Біз 
мемлекет пен бизнес арасында жаңа қа-
рым-қатынас орнатып, тиімді диалогтің 
негізгі арнасына айналуымыз керек. 

Түркістан ңірін кәсіпкерлік орталығына 
айналдыруға мүмкіндік мол. Біз з тара-
пымыздан зауыт, ндіріс орны, жұмыс 
орнын ашуға ниет білдірген кә сіпкер-
лер ге барынша қолдау крсетеміз. Ин-
фра құрылым, жер, құжаттандыру және 

зге де түйткілдер бойынша кмек беру 
мәселесін талқылауға дайынбыз. Об лыс-
ты дамытудың басым бағыты – кәсіпкер-
лікті дамыту. Осылай ғана елдің әл-
ауқатын, ңірдің экономикалық әлеуетін 
ктере аламыз, – деді Дархан Сатыбалды.

Кездесуде бизнес кілдері жаңа ұсы-
ныстарын ортаға салды. Атап айтқанда, 
ккніс німін сақтайтын қойма иелері 
жалпы құны 1,3 млрд теңге болатын жаңа 
3 ккніс қоймасын салуға дайын. Қара-
жаттың 20%-ын з қаражаты есебінен, 
80%-ын несие ретінде қарастыруды 
сұрайды.

Құрылысқа қажетті қоспаларын н-
діру мен айналысатын инвестор ндіріс-
тік аймақтан тағы да жер учаскесі және 
қолдау қаражатын қарастырып берген 
жағдайда кәсіпорын салуға дайын екенін 
жеткізді. Зауыт Түркістан қаласындағы 
«Түркістан» индустриалды аймағында 
орналасқан. Ал полипропилен және 
термо қаптар, ккністерге арналған тор, 
полиэтилен ндіретін цех басшысы 
бизнесін дамытуды кздейді. Ол үшін 
осы жобаны облыс орталығында жүзеге 
асыруға қолдау сұрады.

3D темір тор жасау цехының кілі де 
з ұсынысын айтты. Жылына 180-300 
тонна нім шығаратын зауытқа қолдау 
крсетілсе, «Түркістан» индустриалды 
аймағынан цех ашпақ. Темір және ағаш 
есік шығару цехының басшысы да 
кәсіпорнын кеңейту туралы ұсыныс 
айтты. Сонымен бірге ағаш німдерін 
ңдеу цехының басшылығы да жаңа цех 
ашпақ. Олар жалпы құны 0,4 млрд теңге 
тұратын ағаш ңдеу цехын салуға ниет-
теніп отыр. Қаржының 20%-ын з қара-
жаты есебінен, 80%-ын несие ретінде 
қарастыру жнінде тініш айтты.

Кездесуде осы және зге де тініштер, 
мәселелер айтылды. Ұсыныстар бақы-
лауға алынып, тиісті жұмыс жүреді.

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы 

ТІРШІЛІГІ ТҮРЛЕНГЕН ТҮРКІСТАН «GoldFinMarket 
Микроқаржы ұйымы» ЖШС

сатып алынбаған кепілдегі мүліктерге: алтыннан 
жасалған бұйымдар №1- №119 лот бойынша сауда 

жариялайды:
Бастапқы бағасы:
1. 585 сынаманың 1 санатындағы бұйымдар – 17 138 

теңге/грамм
2. 585 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар – 18 852 

теңге/грамм
3. 585 сынаманың 3 санатындағы бұйымдар – 20 566 

теңге/грамм
4. 500 сынаманың тмен сынама бұйымдар – 14 648 

теңге/грамм
5. 375 сынаманың тмен сынама бұйымдар – 10 986 

теңге/грамм
6. 750 сынаманың 1 санатындағы бұйымдар – 21 972 

теңге/грамм
7.  750 сынаманың 2 санатындағы бұйымдар – 24 169 

теңге/грамм
Аукцион 14-00-де 21.11.2023 жылы Астана қаласы, 

Сейфуллин кшесі, 14 үй мекенжайы бойынша теді.
Аукционға қатысу үшін *тініштер келесі мекенжай 

бойынша қабылданады: Астана қаласы, Сейфуллин 
кшесі, 14 үй мекенжайы бойынша голланд әдіспен теді.

тел. 8 (717-2) 22-22-25; 8 (775) 154- 17- 49
Кепілдік жарна сомасы ұсынылған сомадан 5% 

тлемақысы қабылданады. Аукцион басталатын уақыттан 
1 сағат бұрын тініштерді қабылдау тоқтатылады. Тлем 
жасау шарты 100% – 5 жұмыс күн ішінде.

Деректемелер: «GoldFinMarket Микроқаржы ұйымы» 
ЖШС, БСН 071140021635, 

СТН 581500213269, ЖСК KZ39551X125000008KZT, 
БСК KSNVKZKA, КБе 15, «Банк Фридом Финанс 
Қазақстан» АҚ

Сенімді тұлға: Шакирова Асемгуль Каирбековна.

ТОО «Микрофинансовая организация 
GoldFinMarket» объявляет торги невыкупленного 

залогового имущества: изделия из золота по лотам с 
№ 1 - № 119 

Стартовая цена:
1. Категория 1 изделия 585 пробы - 17 138 тенге/грамм
2. Категория 2 изделия 585 пробы - 18 852тенге/грамм
3. Категория 3 изделия 585 пробы - 20 566 тенге/грамм
4. Низкопробное изделие 500 пробы - 14 648 тенге/

грамм
5. Низкопробное изделие 375 пробы - 10 986 тенге/

грамм
6. Категория 1 изделия 750 пробы - 21 972 тенге/грамм
7. Категория 2 изделия 750 пробы - 24 169 тенге/грамм 
Аукцион состоится 21.11.2023 года в 14-00 по 

голландскому методу по адресу: г. Астана, ул.Сейфуллина 
14.

Заявки на участие в аукционе принимаются по адресу: 
г.Астана, ул.Сейфуллина 14,

тел. 8 (717-2) 22-22-25; 8 (775) 154- 17- 49
Сумма гарантийного взноса – 5% от заявленной 

суммы. Прием заявок прекращается за 1 час
 до проведения торгов. Условия оплаты 100% в 

течение 5-ти рабочих дней
Реквизиты: ТОО «Микрофинансовая организация 

GoldFinMarket», БИН 071140021635, РНН 581500213269, 
ИИК KZ39551X125000008KZT, БИК KSNVKZKA, КБе 
15, АО «Банк Фридом Финанс Казахстан»

Доверенное лицо: Шакирова Асемгуль Каирбековна

Жақында Достық ауылында ірі мультимодальды 
теміржол клігі-логистикалық орталығы ашылды. 
18 гектар аумаққа орналасқан алып орталықтағы 
заманауи жүк қоймаларында тасымалдау үшін 800 
вагоннан тұратын 10 теміржол құрамын қажет ететін 
мыңдаған тонна тауарлар сақталады және қажет 
болған кезде жнелтіледі. 

Логистикалық нысан – Қазақстан мен Қытай, 
сондай-ақ Еуразияның басқа да елдері арасында 
жүктерді тиімді және жылдам тасымалдауды қамта-
масыз ететін, бүгінгі күннің барлық талаптарына 
толық жауап бере алатын, заманауи кешен. Орталық 
ҚХР-мен екі арадағы шекарада орналасқандықтан 
бірінші кезекте кршілес екі ел үшін аса тиімді. 
Қытай жағында Алашанькоу стансасындағы халық-
аралық ткел орналасқандықтан қос тараптың 
арасындағы алыс-беріс барынша оңтайланып, 
жеңілдей түсері сзсіз. Сонымен бірге жергілікті 
тұр ғындарды жұмыспен қамтуға да зінің оң ықпа-
лын тигізіп отыр. Қазірдің зінде аталған кліктік-
логистикалық орталыққа 100-ге жуық жергілікті 
тұр ғын тұрақты жұмысқа орналасты. Алдағы кезде 
олардың саны арта түсері анық. 

Кешен аумағына қызметкерлер мен жалға алу-
шы ларға арналған кеңсе блмелері бар әкімшілік 
ғи марат, ауданы 1 000 шаршы метр қойма жайы, 
сыйымдылығы 800 TEU немесе 10 пойыз құрамына 
дейінгі жүктер орналасатын, аумағы 2 гектар бола-
тын контейнерлік алаң, финдік Konecranes 
фирмасының әрқайсысының жүк ктергіштігі 41 
тонналық екі краны, әрқайсысының ұзындығы 1 050 
метр болатын алты теміржол тармағы (үш кең және 
үш тар жолақты)  орналасатын болады.

ETT Dostyk клік-логистикалық орталығы тәу-
лігіне 1 200-ден астам TEU және теміржол тасы-
малында 450-ге дейін шартты вагондарды ңдеуге 
қабілетті. Кешеннің жылдық жүк айналымы: 450 000 
контейнер, жартылай вагондардағы 250 000 тонна 
жүк, жабық вагондардағы 150 000 тонна жүк және 
120 000 жеңіл автоклік. Кешен з клиенттері мен 

серіктестері үшін сервис пен қауіпсіздіктің жоғары 
деңгейін қамтамасыз етеді.

Алакл ауданының әкімі Алмас `бдіновтың ай-
туынша, Достық ауылында бұдан басқа да жаңалық 
жетерлік. Шекаралық елді мекеннің да муы на қажетті 
жағдайлардың барлығы жасалуда. Болашақта Ала-
шань коуды басып озбасақ та, соған жетеқабыл жағ-
дай ға жету жолдары жан-жақты қарастырылуда. 
Жыл он екі ай жел соғатын аймақта желдің қуатын 
пай да лануға қадам жасалған. Қазақстан Респуб лика-
сы ның электр энергетикасын дамыту бағдарламасына 
сәйкес, 2030 жылға дейін іске қосу жоспарланған 
«Жоңғар қақпасы 50 МВт» жаңа жел электр стан-
сасының алғашқы блігі келер жылы іске қосылмақ.

Жалпы құны – 16,4 млрд теңге болатын жобаны 
EcoWatt AKA ЖШС (Эко ватт АКА) жүзеге асырады. 
Жаңа станса 8 жел энергетикалық қондырғысынан 
және 110/35 кВ қосалқы стансасы және ҚТЖ ҰК АҚ 
желісіне қосылған 2 шақырым 110 кВ электр беру 
же лісінен тұрады.

Жоңғар қақпасында 50 метр биіктіктегі желдің ор-
таша жылдамдығы 9,7 м/секунд. Алайда бұл аумақта 
се кундына 32 метр жылдамдықпен соғатын екпінді 
желдер да жиі болып тұрады. Жел ағымының тығыздығы 
– 1050 Вт/шаршы метр. ЖЭС-тің толық жүктемеде 
жұмыс істейтін сағат клемі – 4400 сағат/жыл болмақ.

Жел электр стансасын салуға Үшарал – Достық 
трассасының бойынан, Достық шекаралық теміржол 
бекетінен 20 шақырым жерден жалгерлік құқықта 
165 гектар жер блінген. Бүгінде құрылыс нысанында 
жо баны іске асырудың соңғы кезеңі жүргізілуде. 
Құ ры  лыс жұмыстарына жалпы 200 адам жұмыл-
дыры лып, арнайы техникалар іске кіріскен. Атап 
айт қанда, нысанның ауласына қажетті қоршаулар 
орнатып, стансаға қатынайтын автожол салу жұмыс-
тары жүргізілуде. Жаңа энергетикалық стансаны 
одан әрі пайдалану үшін 12 маман даярланып, 
жұмысқа орналастырылатын болады.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

«ДОСТЫҚТЫҢ»  
ЖАҢА КЕЛБЕТІ

Алыста�ы Алак�лді% е% шеткері айма�ы, елімізді% шы�ыс шекарасында орналас�ан ірі 
елді мекен, шойын жолмен және авток�лікпен халы�аралы� тасымал ж�зеге асатын 
теміржол бекеті – Досты� ауылында кейінгі жылдары бір�атар ірі жобалар ж�зеге асырыла 
бастады. Е% бастысы, жылдар бойы жыр�а айнал�ан (шарал – Досты� авток�лік жолы 
толы�ымен ж�нделіп, �айта т�селді. Жыл со%ына дейін барлы� ж�мыстары ая�талып, екі 
арада�ы авток�лік �атынасы жанданады. Теміржол тасымалын да заман�а сай ету 
ба�ытында �ол�а алын�ан істер бастап�ы нәтижелерін бере бастапты. Со�ан сай елді 
мекендегі т�р�ындарды% т�рмысы да жа�сарып, ауыл абаттанып, к�ріктене т�скен. 

Сыр �%ірінде «Жедел әрекет ету орта-
лы�ы» коммуналды� мекемесі ж�мыс істей-
ді. О�ан т�р�ындар жылу мен жары��а және 
�зге де о�ыс о�и�алар�а байланысты к�мек 
с�рап, хабарласа алады. Біра� тиісті орта-
лы�тан ш��ыл к�мек ала алмай, шырылдап 
ж�рген халы�ты% �арасы �алы%.

Негізінен, бұл орталықтың жұмысы 2019 жылы 
ұйымдастырылған болатын. Сол кездегі облыс 
басшысының бастамасымен аталмыш жоба аясында 
101, 102, 103 жедел желілері бір жүйемен 112 байла-
ны сына біріктірілген. Сондай-ақ сол жылы мемле-
кеттік органдардың халықпен тиімді байланыс 
механизмдерін орнату бағытында 109 бірыңғай 
байланыс орталығын құру бастамасы қолға алынған 
еді. Осы жүйе арқылы қаланың инфрақұрылымына 
тиімді қызмет крсету кзделіп, оған жылу, жарық, 
сумен жабдықтау, жол шұңқырлары, қоқыс, қоғам-
дық клік мәселелері секілді бірқатар қызметтер 
біріктірілген.

Алайда тұрғылықты халық әлі күнге дейін бұл 
орталықтың шарапатын сезінбей отырғанына 
наразы. Ешқашан «Жедел әрекет ету орталығы» 
шұғыл кмек крсетпейтінін алға тартады. Халықтың 
арыз-шағымын қабылдағанымен, бірде-бір маман 
тбе крсетіп келмейтініне ашынады. Жедел кмек 
крсете алмайтын мұндай орталықтың жұмысын 
тоқтату керек деп есептейді.

Жалпы, Сырдария зенін жағалай қоныстанған 
Сыр халқы жарық пен жылудан талай жылдан бері 
зардап шегіп келеді. jңірде электр желілерінің 
тозығы жетіп тұр. Жаңбыр мен қар суынан, желдің 
әсерінен жарықтың жиі шуі облыс халқы үшін 
үйреншікті жағдайға айналып отыр. Қайта жаңғырту 
жұмыстарын қажет ететін электр желілерінің 
мәселесі әлі күнге дейін түбегейлі шешімін тапқан 
емес. Ал жылуға қатысты түйткіл з алдына бір тбе. 
Облыстағы ЖЭО-ның тозығы жетіп тұрғаны әмбеге 
аян. Биыл ғана жаңа орталықтың іргесі қаланып, 
жылу қазандықтары жаңартылатыны жайында жа-
ғым ды жаңалық кпшілікті қуантты. Бірақ мұнымен 
күрмеулі мәселенің түбегейлі шешімін табатынына 
кпшілік күмәнмен қарайды. 

Жылу мәселесіне келер болсақ, биыл құзырлы 
орын тарапынан Қызылорда қаласына жылу 13 
қазаннан бастап берілсе, облысқа қарасты аудандарда 
13-16 қазан аралығында іске қосылатыны хабар-

ланды. Соның нәтижесінде, облыс орталығындағы 
700 кпқабатты тұрғын үй мен 757 нысан жылуға 
қосылатыны айтылды. Ал қалған ғимараттарға жо-
ғарыда белгіленген мерзім ішінде жылу беру 
жоспарланып отырғаны мәлім болды. 

«Негізінен, облыс бойынша 1 064 әлеуметтік 
нысан және 845 орталықтандырылған жылу жүйесіне 
қосылған барлық кпқабатты тұрғын үйлер толығы-
мен жылумен қамтамасыз етіледі. Жылу беру маусы-
мына 237,7 мың тонна кмір қажет. Оның ішінде 
тұрғындарға 205 мың тонна, әлеуметтік нысандар 
үшін 33 мың тонна қатты отын керек. Осыған дейін 
облысқа 100 мың тонна кмір жеткізілді», – деп мә-
лім деді ақпарат алаңында ткен брифингте облыстық 
Энергетика және коммуналдық шаруашылық бас-
қармасының басшысы Болатбек Ысмағұлов.

Алайда Қызылорда халқы әлі күнге дейін осынау 
жүйесіздікке қапаланып, дабыл қағуда. `сіресе, 
ақпарат алаңында мамандар тарапынан жылумен 
қамту жұмысында мәселе жоқ деген уәж айтылғаны-
мен, әлеуметтік желі арқылы халық қала аумағының 
зінде жылудың ала-құла беріліп отырғанын айтып 
ашынады. Соның қатарында қаланың сол жағалау 
тұрғындары жылудың тауқыметін тартып отырғаны 
айтады.

«Сол жағалаудағы жаңа тұрғын үйлердің жағдайы 
мәз емес. Жылу ала-құла беріледі. Бір блмеге жылу 
кел се, екінші блменің батареясы мұздай күйде тұр. 
Бұл – жылдағы құбылыс. Оның үстіне, шіреміздегі 
кәріз құбырынан су кетіп, қиын жағдайға қалдық. 
Бұл да «жығылғанға жұдырық» болды. Осы жайында 
ЖКХ-ға хабарлассақ, ПИК жауапты екенін мә лім-
дейді. Кімге айтарымызды білмей, шарада басымыз 
шақшадай болып отыр», – дейді сол жағалаудағы 65 
үй тұрғыны Сапар Ерімбетов. 

Қалай дегенде де құзырлы орын тарапынан жылу 
маусымында мәселе жоқ екенін мәлімдеп отыр. 
Қаланы жылумен қамтамасыз етуде негізгі қондыр-
ғылар штаттық режимде жұмыс істеп тұрғанын алға 
тартады. Бірақ әлі күнге дейін жылуға жарымай 
отырған бұқараның сенімінен грі күдігі басым 
болып тұр. Соған орай жергілікті әкімдік жылда жылу 
маусымында туындайтын келеңсіздікті қалпына 
келтіріп, «Жедел әрекет ету орталығына» қатысты 
жүйесіздікті жойса деген талаптарын жеткізіп отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ЖЕДЕЛ ЖЕЛІ 
ЖҮЙКЕНІ ЖҰҚАРТТЫ

Құрылысқа 
қажетті қоспаларын 

�н діру мен айналысатын 
инвестор �ндіріс тік 

аймақтан тағы да жер 
учаскесі және қолдау 

қаражатын қарастырып 
берген жағдайда кәсіпорын 

салуға дайын екенін 
жеткізді.



Ең бірінші мақсатым – 
жастарды ғылымға баулу. Журналдың 

ішінде бірнеше айдар қамтылған. 
Атауын «әл-Жәбрдің атасы» деп 

қойдым. Мұндай атау берген себебім 
– алгебраның атасы Мұхаммед 

әл-Хорезмидің «әл-Жәбр» атты еңбегі 
болған. әл-Хорезми – Арал теңізінің 
бойында туған, әлемдік $ркениетке 

орасан зор үлес қосқан 
ойшыл. 

Жарыстың жалпы жүлде қоры – 7,5 
млн теңге. Оның ішінде 2-10 сынып ара-
лығында әр сыныпқа 1-орын иегері үшін 
– 500 мың теңге, 2-орын – 200 мың теңге, 
3-орын – 100 мың теңге к�лемінде ақша-
лай жүлде табысталды. Сондай-ақ сайыс 
кезеңдерінде үздік нәтиже к�рсеткен �зге 
де оқушыларды ынталандыру мақсатында 
QalanSchool онлайн мектебінде білім алуға  
грант берілді. Айта кетейік, математиканың 
үздіктерін анықтайтын білім додасы биыл 
алғаш рет �тті. Олимпиаданы ұйымдас-
тыру шылар орта білім беретін мектеп 
оқу шыларының терең математикалық 
бі лі мін жетілдіруді к�здейді. Qalan.kz негі-
зін қалаушы Асқар Болат елімізде мате-
матика секілді фундаменталды білім бас-
та маларын қаржыландыру жағы ақсап 
тұр ғанын атап �тті. Осы мәселені қолға 
алу мақсатында математика олимпиадасын 
�т кізіп, сыйлық қорына қаржы б�луді ұй-
ғарыпты.

– Біз гранттарды мықтылардың мық-
ты сы алсын деген мақсатта жүлделерді 
то лықтырып, осы олимпиаданы ұйымдас-
тырдық. Сайыстың т�ртінші кезеңіне 
дейін жеткен 150-ге жуық оқушы бүгін 
Алматы қаласына келді. Бірінші кезеңде 
жеңіл, екінші кезеңде орташа, үшінші 
кезең бойынша күрделі деңгейдегі тапсыр-
малар берілді. Бұл олимпиаданың басты 
талабы – әділ �ткізу. Себебі мектеп олим-
пиадаларының әділділігі мен ашықтығына 
күмәнмен қарайтындар к�п. Жарыстың 
мақсаты – жас таланттарға �з білімін 
к�рсетуге мүмкіндік беру, математикаға 
қызықтыру, шығармашылық, сыни ойлау 
және тез ойлану дағдыларын қалыптастыру. 
Грант иеленген балалар мектебімізде күр-
делі, логикалық, олимпиадалық есептерді 
үйренеді, – дейді Qalan.kz негізін қалаушы 
А.Болат.

Шарада Qalan �кілдері математиканы 
оқытудағы ІТ мен жасанды интеллекті 

жайында тәжірибесін б�лісіп, болашаққа 
қойған жоспарын баяндады. Жаңа 
�німдерін таныстырып, білім саласындағы 
трендтерге тоқталды. Сонымен қатар ата-
аналарға арналған тренинг барысында 
сарапшылар профориентация, баланың 
қабілетін ашу және білімге ынталандыру,  
ата-ананың балаға тиімді к�мектесуі 
жайында пікірін б�лісті.

Атап �терлік маңызды жайт, олим-
пиада ның тағы бір ерекше тұсы – мате-
матика ғылымын насихаттайтын журнал-
дың жарыққа шығуы. Жиында белгілі 

математик, академик Асқар Жұмаділ даев-
тың басшылығымен шыққан «әл-Жәбрдің 
атасы» атты журналдың тұсаукесері �тті. 
Журналға Ұлттық ғылым академиясы 
қолдау білдіріп, Qalan.kz жобасы қаржы-
ландырды. Алғашқы саны 2 мың данамен 
жарық к�рді. Олимпиаданың марапаттау 
рәсімі алдында Асқар ағамызбен сұхбат 
құрып, журнал жайында аз-кем ақпаратқа 
қанық болдық. Оның с�зінше, қазір 

ғылымға бағытталған журналдар некен-
саяқ.

– Қазақстанда мыңдаған газет-журнал 
шығады екен. Бірақ олардың арасында 
ғылымға арналған бірде-бір журнал жоқ. 
Бұл журналды шығару – менің арманым 
болатын. Бүгін міне, Qalan платформасы-
ның арқасында математика-физика, 
жалпы жаратылыстану ғылымдары туралы 
жаңа танымдық  журнал шығару мүмкіндігі 
туды. Ең бірінші мақсатым – жастарды 
ғылымға баулу. Журналдың ішінде бірнеше 
айдар қамтылған. Атауын «әл-Жәбрдің 

атасы» деп қойдым. Мұндай атау берген 
себебім – алгебраның атасы Мұхаммед 
әл-Хорезмидің «әл-Жәбр» атты еңбегі 
болған. әл-Хорезми – Арал теңізінің 
бойында туған, әлемдік �ркениетке орасан 
зор үлес қосқан ойшыл. Иран мен Тұранға 
ғана емес, бүкіл әлемге ортақ тұлға. 
Атамыздың атын алу – біз үшін үлкен 
мәртебе. Сондықтан затына сай журнал 
шығарайық деп шештік. Журналымыз 
халықтық дүние болсын. Ғылым мен 
білімді дамытуға бар жігерімізді салайық, 
- дейді А.Жұмаділдаев.

Қазылар алқасының қорытынды ше-
шімімен т�рт кезеңнен сүрінбей �тіп, үздік 
деп танылған оқушылар ақшалай жүлде 
қорымен марапатталды. 30 мыңнан аса 
оқушының арасынан суырылып шыққан 
жүйріктердің бірі – Серік Асылмұрат. 
Аста на қаласындағы Назарбаев зияткерлік 
мектебінің оқушысы (NIS IB) математика-
лық олимпиаданың 6-сынып оқушылары 
арасында �ткен сайыста 1-орын иегері 
атанды. Жас �ренді бағындырған белесі-
мен құттықтап, әңгімемізге тарттық.

– Алғашқыда бірінші, екінші кезеңдер 
бойынша 1-орын алып, үшінші сатыда да 
жақсы к�рсеткішке қол жеткіздім. Т�р-
тінші кезең �згелерге қарағанда күрделірек 
болды. Мұнда жеті есеп берілді. Жетеуі де 
ашық сұрақтар. Біз сол сұрақтардың жауа-
бын тауып, толық шешімін жазуымыз 
керек. Бұл олимпиаданың �тетіні жайлы 
маған анам айтты.  Cзіме сенімді болдым. 
Осы уақытқа дейін біршама олимпиа да-
лар ға қатыстым. Математика саласына 
жас тайымнан қызығып �стім. Себебі ме-
нің әкем мен ағаларым да осы салаға бе-
йім делген, – дейді олимпиада жеңімпазы 
С. Асылмұрат.

Qalan.kz – математиканы IT және 
педа гогиканың к�мегімен оқытатын онла-
йн-тренажер. Математиканы қашықтан 
оқыту бойынша нарық к�шбасшысына 
айналған жоба.  Платформада 324 мыңнан 
астам қолданушы болса, оның 12 мыңға 
жуығы персоналды оқыту әдісімен білім 
алуда. 2022 жылы платформадағы есептер 
орыс тіліне аударылып, ТМД аясында 
сатыла бастады. Ұйымдастырушылардың 
с�зінше, биыл Ресей, Татарстан, Башқұрт-
стан, Cзбекстан мемлекеттерінен порталға 
қызығушылар саны артқан. Сондай-ақ 
мұндай шаралар – әлемдік додаларға шы-
ғуға дайындалатын алаң құруға мүмкіндік 
береді.  Платформа негізін қалаушылар 
ба лалардың зияткерлігін дамытуға күш 
салатын осынау жобаны халықаралық 
олим пиадаға айналдыруды жоспарлап 
отыр. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Суреттерді түсірген: Максим Морозов
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БАС ХАТШЫНЫҢ 
КЕҢЕСШІСІ 
ТАҒАЙЫНДАЛДЫ

Т�ркі мәдениетін және �нерін дамыту �йымыны� (Т�РКСОЙ) Бас 
хатшысы С�лтан Раевты� #аза%стан бойынша ке�есшісі болып #аза%-
стан Республикасы Президентіні� жанында,ы .лтты% %�рылтай м� ше-
сі, .лтты% ,ылым академиясыны� академигі, филология ,ылым-
дарыны� докторы, профессор Кәрімбек #.РМАН6ЛИЕВ та,айындалды. 
Академик б�л %ызметті %о,амды% негізде ат%аратын болады. 

Таяуда о�т�стік астанада математика саласы 
бойынша бастауыш және орта сынып о%ушылары 

арасында кіл мы%тылар аны%талды. Жаз айларында 
бастау ал,ан Qalan республикалы% олимпиадасында 
елімізді� т�кпір-т�кпірінен 30 мы�нан аса о%ушы ба% 
сынады. Кезе�дер барысында �здік деп іріктеліп алын,ан 
балалар Алматы %аласында бас %осты. Математикалы% 
олимпиада т�рт кезе�нен т�рады. Оны� ал,аш%ы �ш 
кезе�і %ашы%тан �ткізілген. 

КІМ ЖҮЙРІК?КІМ ЖҮЙРІК?

QALAN: QALAN: 
КІЛ ЖҮЙРІКТЕКІЛ ЖҮЙРІКТЕ

ТҮРКСОЙ халықаралық ұйымының 
басты мақсаттарының қатарында – түркі 
тілінде с�йлейтін халықтар мен елдердің 
арасында достық қатынастар құрып, 
ортақ түркі мәдениетін, тілін, тарихын, 
�нерін, әдет-дәстүрлерін зерттеп, жал-
пыға жария ету, дамыту, сақтау, болашақ 
ұрпақтарға мұра ету, баянды қылу мен 
Түркі дүниесінде ортақ бір тіл мен әліпби 
қолданылуы үшін тиісті орта және 
жағдай қалыптастыру қарастырылған. 
Сондай-ақ Түркі дүниесі халықтарының 
ортақ �ткенінің, тарихының, тілі мен 
әдебиетінің, мәдениеті мен �нерінің 
біртұтас күйінде ғылыми зерттеулерін 
күшейту мақсаттары к�зделген.

 Осынау мақсат-міндеттерді жүзеге 
асыру үшін ТҮРКСОЙ-ға мүше әрбір 
елден Бас хатшының кеңесшілерін таға-
йын дауға шешім қабылданғаны белгілі 
болды.

 ТҮРКСОЙ халықаралық ұйымының 
Бас хатшысы Астанада ұйымдастырылған 
іс-шара аясында Кәрімбек Арыстан бек-
ұлын қабылдап, оған ғылыми жұртшы-
лықты халықаралық ұйым жұмысына 
жұмыл дырып, Түркі дүниесіне ортақ 
құн ды лықтарды зерттеу ісін үйлестіру, 

ортақ әліпби қолдану туралы тілші-
ғалымдармен бірлесіп ұсыныс енгізу, 
ұлттық мәдени мұралар арқылы Түркі 
дүниесін интеграциялау бойынша ғылы-
ми конференциялар мен "д�ңгелек үс-
тел» отырыстарын �ткізуге атсалысу, 
сондай-ақ халықаралық ұйым �ткізетін 
іс-шараларға белсенді қатысу сияқты 
міндеттер жүктеді.

 Еліміздің к�рнекті ғалымы жаңа 
қызметінде де табысты боларына сенім 
мол.

Те?ранда �ткен м�мкіндігі 
шек теулі �нерпаздарды� HOMAM 
атты III халы%аралы% фестивалін-
де ая,ымен сурет салатын, тігін 
және кесте тігетін Анар Бекс�л-
тан ны� туындылары к�рерменге 
жол тартты. 

Иранның Parstoday ақпарат агенттігі 
хабарлауынша, шарада мүмкіндігі шек-
теулі қазақстандық суретшінің «Тал-
бесік», «Шырақтар» және «Күннің ба-
тысы» атты шығармалары к�рсетілді.

Суретші – Тараз қаласының тұрғыны. 
Ол – Тараздың құрметті азаматы, Жам-
был облысы мәслихатының депутаты, 
«Шебер шаңырақ» мүгедектер қоғамдық 
бірлестігінің директоры, «Mдемі қыз 
жасауы» атты шеберханасы бар кәсіпкер.

ТЕҺРАНДА 
КӨРСЕТІЛГЕН ТУЫНДЫ

6лемдік рейтингте 247-орында 
т�р,ан %аза%станды% теннисші 
Бейбіт Ж�%аев Шарлотсвиллдегі 
(А#Ш) «Челленджер» турнирінде 
топ жарды. Ол б�л санатта,ы 
жарыста ал,аш рет же�імпаз ата-
нып отыр.

Отандасымыз финалда америкалық 
теннисші Эйдан Майоны 6:3 және 6:4 
есебімен ұтты. Ойын 1 сағат 16 минутқа 
созылып, Бейбіт 11 эйс жасады.

Осылайша, ол кәсіби теннисшілер 
қауымдастығының (ATP) жекелей және 
жұптық сында жаңартылған әлемдік 
рейтингтінде 247-ден бірден 52 сатыға 
жоғарылап, әлемнің 195-ші, Қазақ стан-
ның екінші ракеткасы атанды. Ал

Қазақстанның бірінші ракеткасы 
Александр Бублик 33-тен 32-ге к�терілді.

Михаил Кукушкин 213-те қалса, 
Тимофей Скатов 211-ден 216-ға, Денис 
Евсеев 238-ден 239-ға сырғыды.

Mдеттегідей бұл жолы да Новак 
Джокович к�ш бастады. Испаниялық 
Карлос Алькарас екінші, ресейлік 
Даниил Медведев үшінші орында тұр.

Айта кетейік, 23 жастағы Бейбіт Жұ-
қаев «Челленджер» жарысындағы же-
тістігі үшін 10 840 АҚШ доллары к�ле-
мінде сыйақы мен 75 рейтингілік ұпай 
иеленді. 

ЖҰҚАЕВ ТАРИХИ 
ЖЕҢІСКЕ ҚОЛ ЖЕТКІЗДІ 
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